
 
Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

Protokoll 7/2023 

fört vid Socialnämndens sammanträde tisdagen den 13 juni 
2023 kl. 17:00-17:15, Konferenscenter rum Storfors, 
Storforsplan 36, Farsta 
 

Ledamöter Alexander Ojanne (S) Ordförande 
Jan Jönsson (L) Vice ordförande 
Jakob Brandt (S) 
Annika Ödebrink (S) 
Rashid Mohammed (V) 
Hanna Egeltoft (V) 
Magnus Runsten (MP) 
Annika Elmlund (M) 
Yvonne Fernell-Ingelström (M) 
Gabriel Kroon (SD) 
Tobias Gerdås (S) ersätter Carolina Sinisalo (S) 
Oscar Andrén (M) ersätter Andrea Hedin (M) 
Henrik Falk (C) ersätter Kristin Jacobsson (C) 
 

Ersättare Eva Fagerhem (S) 
Sebastian Wiklund (S) 
Gun Risberg (S) 
My Järphed (V) 
Felix König (MP) 
Kim Nilsson (M) 
Anne-Lie Elfvén (L) 
Jackie Nylander (V) 
 

Övriga närvarande Veronica Wolgast Carstorp Förvaltningschef 
Ingrid Klaus Avdelningschef §§1-28, §§30-31 
Mona Thorin Enhetschef §§1-28, §§30-31 
Magnus Hillborg Nämndsekreterare 
Philip Stewén Borgarrådssekreterare §§1-28, §§30-31 
 

Justerare Alexander Ojanne, Jan Jönsson 
 

Datum för justering 2023-06-16 
 

Paragraf §§1-31 
 

Sekreterare Magnus Hillborg 

Sida 1 (64)



Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

§ 1 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Den utsända dagordningen godkändes. 
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§ 2 
Val av justerare och tid för justering  

Beslut  
Ordföranden Alexander Ojanne (S) och vice ordföranden Jan 
Jönsson (L) utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden 
meddelade att justering sker fredag den 16 juni 2023. 
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§ 3 
Förvaltningen informerar  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialdirektör Veronica Wolgast Carstorp informerade 
kortfattat nämnden om skjutningen i Farsta Centrum som ägde rum 
i helgen. 
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§ 4 
Nämndens frågor till förvaltningen  

Beslut  
1. Socialnämnden uppdrar till förvaltningen att besvara 

"Skrivelse angående stadens budget och skuldrådgivning" 
från Moderaterna. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Skrivelse som anmäldes vid sammanträdet: 
  
Skrivelse angående stadens budget- och skuldrågivning 
Annika Elmlund m.fl. (M) 
  
Den 13 juni 2023 behandlar Socialnämnden nya riktlinjer för 
stadens arbete med budget och skuldrådgivning. I ärendets 
tjänsteutlåtande, kan man läsa, att de flesta budget- och 
skuldrådgivningsärenden gäller män, som utgör sex av tio ärenden. 
Dessa siffror ligger även i linje med den nationella statistik som 
finns. 
  
Även om kvinnor som grupp är i minoritet procentuellt sett av 
antalet rådgivningsärenden konstaterar Kronofogden att 
medianskulden bland unga kvinnor har ökat med 102 procent de 
senaste tio åren. Den vanligaste orsaken till skulder bland unga 
kvinnor uppges vara näthandel medan den vanligaste orsaken till 
skulder bland män är relaterade till telekom.  
  
Det är dyrt att vara skuldsatt och påminnelseavgifter och 
dröjsmålsränta gör det svårare för den skuldsatte att betala av sina 
skulder. Den som inte mäktar med sina skulder påverkas hårt av en 
betalningsanmärkning och dras under lång tid med stora 
begränsningar kopplat till boende och den sunda kreditmarknaden. 
Ett förebyggande arbete mot överskuldsättning genom 
överkonsumtion eller dyra blancolån är angeläget för att människor 
inte hamnar i den ekonomiska situationen.  
  
Med anledning av ovanstående undrar vi: 

 I vilken utsträckning har budget- och skuldrådgivare 
kännedom om lokala avvikelser i olika stadsdelar kring 
orsaker till skuldsättning? 

 Finns det statistik nedbrutet per stadsdel kring orsaker till 
skuldsättning och varför man söker sig till budget- och 
skuldrådgivningen? 
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§ 5 
Remiss av En uppväxt fri från våld – En nationell strategi 
för att förebygga och bekämpa våld mot barn (SOU 
2022:70), KS 2023/470  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr SOF 2023/183 
SOF 2023/183 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på En 

uppväxt fri från våld- En nationell strategi för att förebygga 
och bekämpa våld mot barn. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har till socialnämnden remitterat remissen En 
uppväxt fri från våld- En nationell strategi för att förebygga och 
bekämpa våld mot barn (SOU 2022:70) för besvarande. 
Remissvaret ska vara kommunstyrelsen till handa senast 7 augusti 
2023.  
  
En grundläggande rättighet enligt lagen (2018:1 197) om Förenta 
nationernas konvention om barnets rättigheter är att alla barn ska 
skyddas från våld, och den rättigheten bär alla barn. Det är 
samhällets skyldighet att se till att alla barn får sina grundläggande 
rättigheter tillgodosedda; En uppväxt fri från våld. 
  
Sverige har som ambition att vara ett föregångsland i arbete att 
förebygga och bekämpa våld mot barn. Arbetet för att säkerställa 
det och varje barns rättigheter sker genom olika instanser och olika 
delar utav samhället. Trots detta är det många barn som utsätts för 
våld och samhället brister i att tillgodose barns rätt till skydd och 
stöd, rehabilitering och återanpassning i samhället, vilket många 
gånger orsakar allvarliga och långvariga konsekvenser för det 
drabbade barnet. Våld utgör således ett utbrett samhällsproblem 
som hotar barns rätt till hälsa, liv och utveckling. 
  
En uppväxt fri från våld- en nationell strategi för att förebygga och 
bekämpa våld mot barn omfattar alla olika typer av våld mot barn, 
oavsett var eller av vem. Strategin föreslår en övergripande 
målsättning, fem långsiktiga mål med ett flertal särskilt angelägna 
insatsområden inringade. Strategin anger en riktning för arbetet 
under en tioårsperiods samt förslag till organisation för 
genomförande, kunskapsutveckling och uppföljning. Sammantaget 
är strategin en kraftfull förstärkning av arbetet mot våld mot barn. 
  
Strategins övergripande mål är att varje barn ska ha en uppväxt fri 
från våld. I FN:s konvention om barnets rättigheter, 
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Barnkonventionen, framgår det tydligt att Sverige ska vidta alla 
lämpliga lagstiftningsåtgärder, administrativa, sociala, och 
utbildningsmässiga åtgärder för att skydda barn mot alla former av 
våld. 
  
På lång sikt kommer det sannolikt kunna bli kostnadsreducerande 
för kommunerna då ett strukturerat, effektivt och kunskapsbaserat 
arbetssätt kan förväntas bidra till att färre barn utsätts för våld och 
därför inte vara i behov av kommunens insatser i lika hög 
utsträckning. Men på kort sikt kommer förslaget att innebära höga 
och omfattande krav på kommunerna både vad gäller kostnader och 
tid, vilket inte beaktats tillräckligt i utredningen.  Det här kan 
påverka exempelvis omsättningen av medarbetare inom 
socialtjänsten. 
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på kommunstyrelsens remiss av En 
uppväxt fri från våld- En nationell strategi för att förebygga och 
bekämpa våld mot barn. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi är i huvudsak positiva till utredningens förslag men delar den 
oro och kritik som socialförvaltningen uttrycker och även lyfts av 
SKR tidigare. Ingen människa ska behöva begränsa sitt liv på grund 
av våld och alla barn förtjänar en uppväxt fri från våld. Men det är 
en stor ambitionshöjning på området samtidigt som det saknas 
förslag gällande finansiering, vilket riskerar att leda till en ännu 
mer ansträngd situation för socialtjänstens medarbetare.  
  
Vi vill även poängtera vikten av att kartläggningar, program och 
strategier också leder till konkret handling och förändring. Det 
behövs tydliga delmål och riktlinjer för att den här typen av 
nationella strategier ska bli mer än bara ord. Ambitiösa strategier 
behöver följas av motsvarande ny lagstiftning och även finansiering 
för kommunerna som står som utförare. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/183-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av En uppväxt fri 
från våld 

 SOF 2023/183-1.2 Remiss - En uppväxt fri från våld - En 
nationell strategi för att förebygga och bekämpa våld mot 
barn (SOU 2022:70) volym 1 

 SOF 2023/183-1.1 Remiss - En uppväxt fri från våld - En 
nationell strategi för att förebygga och bekämpa våld mot 
barn (SOU 2022:70) volym 2 

Sida 7 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

 

Sida 8 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

§ 6 
Remiss av En registerlag för Myndigheten för vård- och 
omsorgsanalys  
Remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2023/490 
SOF 2023/189 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

kommunstyrelsens remiss av En registerlag för Myndigheten 
för vård- och omsorgsanalys. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Promemorian "En registerlag för Myndigheten för vård och 
omsorgsanalys" handlar om att skapa en ny lagstiftning för att 
reglera Myndigheten för vård och omsorgsanalys hantering av 
personuppgifter. Syftet med lagförslaget är att säkerställa att 
myndigheten har tillgång till de personuppgifter de behöver för att 
utföra sitt uppdrag på ett ändamålsenligt sätt, samtidigt som 
enskildas personliga integritet värnas. Registerlagen ska 
komplettera EU:s dataskyddsförordning. 
 
Myndigheten för vård- och omsorgsanalys följer upp och analyserar 
hälso- och sjukvården, tandvården och omsorgen ur ett patient-, 
brukar- och medborgarperspektiv. Projekten som genomförs är ofta 
på uppdrag av regeringen, men kan även vara egeninitierade. 
 
Socialförvaltningen menar att både medborgarna och socialtjänsten 
har mycket att vinna på om förslaget träder i kraft, då det kan leda 
till ökad kunskap om socialtjänsten och bättre underlag för 
beslutsfattare. Samtidigt menar förvaltningen att det finns vissa 
risker kopplade till ökad administration. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner detta 
tjänsteutlåtande som svar på kommunstyrelsens remiss. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/189-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av En registerlag 
för Myndigheten för vård- och omsorgsanalys 

 SOF 2023/189-1.2 Remiss - En registerlag för Myndigheten 
för vård- och omsorgsanalys 
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§ 7 
Remiss av Promemorian - Skjutvapen och explosiva 
varor – skärpta straff för de allvarligare brotten (Ds 
2023:11)  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2023/572 
SOF 2023/201 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har till socialnämnden remitterat en remiss 
(2023/11) av Promemorian – Skjutvapen och explosiva varor – 
skärpta straff för de allvarligare brotten. Övriga remissinstanser är 
stadsledningskontoret. 
  
I promemorian framgår att antalet skjutningar har ökat avsevärt 
under 2000-talet. Antalet personer som avlidit på grund av 
skjutningarna har tredubblats under perioden 2012-2020. 
 
I promemorian föreslås ett antal straffskärpningar. Syftet med 
straffskärpningarna är att markera allvaret i vissa brott som 
möjliggör skjutningar och sprängningar och som enligt 
promemorian typiskt sett begås inom kriminellt nätverk. 
 
Lagändringarna föreslås träda i kraft den 1 april 2024. 
 
Förvaltningen delar promemorians beskrivning av att våldet i 
kriminella sammanhang har förändrats och ökat avsevärt under 
2000-talet. Förvaltningen är enig med promemorian om att 
samhället behöver markera allvarlighetsgraden och att krafttag 
krävs för att aktivt motverka en fortsatt eskalering av 
problematiken. Förvaltningen hade dock önskat att promemorian i 
större utsträckning utrett, problematiserat och utvecklat 
resonemanget kring de konsekvenser och effekter som förslagen 
avseende skärpta straffskalor förväntas ge. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar till kommunstyrelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
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Att skärpa straffen för allvarliga brott som innefattar skjutvapen 
och explosiva varor är positivt. De grovt kriminella individer som 
är drivande i mycket av det våld vi nu ser i Stockholm behöver 
lagföras och avtjäna längre fängelsestraff för att övriga 
myndigheter ska kunna förhindra nya dåd. Det är därför viktigt att 
det parallellt med skärpta straff även följer förstärkningar till både 
tullen och statens institutionsstyrelse (SiS). Införseln av vapen 
behöver minska kraftigt och många minderåriga potentiella 
utförare av grova våldsdåd behöver hanteras av SiS.  
  
För att lyckas med det uppdraget krävs en motsvarande satsning på 
det förebyggande och behandlande arbetet som SiS ansvarar för. 
Annars riskerar en placering på SiS-institution att endast innebära 
förvaring utan behandling, med resultatet att placerade ungdomar 
kommer ut ännu värre och direkt återfaller i brottslighet. Likaså är 
tullens uppdrag viktigt för att minska den idag alltför goda 
tillgången till både vapen och sprängämnen inom den kriminella 
världen. Enbart repressiva åtgärder utan samtidiga förebyggande 
åtgärder är ingen långsiktig lösning utan skjuter bara problem på 
framtiden. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/201-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Promemorian 
- Skjutvapen och explosiva varor - skärpta straff för de 
allvarligare brotten 

 SOF 2023/201-1.1 Remissmissiv - Promemorian - 
Skjutvapen och explosiva varor - skärpta straff för de 
allvarligare brotten (Ds 2023:11) 
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§ 8 
Remiss av Tandvårdens stöd till våldsutsatta patienter 
(SOU 2023:10), KS 2023/612  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2023/612 
SOF 2023/207 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

remiss Tandvårdens stöd till våldsutsatta patienter (SOU 
2023:10). 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Tandvårdens stöd till våldsutsatta 
patienter (SOU 2023:10). Regeringen beslutade i juli 2022 att 
tillkalla en särskild utredare med uppdrag att bland annat se över 
frågan om stärkt tillgång till tandvård för våldsutsatta och lämna 
förslag som stärker deras rätt till ersättning vid tandskador. I 
utredningen föreslås att frågor om våldsutsatthet regelbundet ska 
ställas till alla som besöker tandvården. Utredningen föreslår också 
att tandvård för skador efter våld i nära relationer inte ska kosta mer 
än ett vanligt läkarbesök. Vidare ser tandvården behov av ökat 
samarbete med socialtjänsten. 
 
Socialförvaltningen välkomnar innehållet i utredningen. Alla som 
möter människor i sitt yrke behöver ha kunskap om våld i nära 
relation. Förvaltningen ser positivt på att tandvården ser behov av 
ökat samarbete med socialtjänsten men förvaltningen anser 
emellertid att de behöver utreda hur samverkan ska se ut. Vidare 
instämmer förvaltningen i utredningens förslag att tandvård inte ska 
kosta mer än ett vanligt läkarbesök, då många våldsutsatta kan 
befinna sig i en mer ansträngd ekonomisk situation utifrån 
exempelvis ekonomiskt våld. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden hänvisar till detta 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/207-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Tandvårdens 
stöd till våldsutsatta patienter (SOU 2023:10) 

 SOF 2023/207-1.1 Remissmissiv - Tandvårdens stöd till 
våldsutsatta patienter (SOU 2023:10) 

 SOF 2023/207-1.2 Bilaga - Enkät våldsutsatta patienter i 
tandvården 

 SOF 2023/207-1.3 Remiss - Tandvårdens stöd till 
våldsutsatta patienter (SOU 2023:10) 
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§ 9 
Årsrapport 2022 för socialnämnden  
Yttrande till stadsrevisionen, Dnr RVK 2023/14 
SOF 2023/143 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som yttrande till Revisionskontoret över årsrapport 2022. 
2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den kommunala revisionen är kommunfullmäktiges 
kontrollinstrument för att granska den verksamhet som bedrivs i 
nämnder och bolag. Stadsrevisionen har granskat socialnämndens 
ansvarstagande för att genomföra verksamheten enligt fullmäktiges 
uppdrag. Sammantaget bedömer stadsrevisionen att socialnämnden 
i allt väsentligt har bedrivit verksamheten på ett ändamålsenligt och 
från ekonomisk synpunkt tillfredsställande sätt. Nämnden bedöms i 
huvudsak ha en ändamålsenlig styrning och uppföljning av seende 
granskade områden. 
 
Av revisionens granskning har utvecklingsområden identifierats 
vilka nämnden kommer att åtgärda i enlighet med 
rekommendationerna. De väsentligaste utvecklingsområdena som 
revisionen belyser är att stärka stadens arbete för att motverka 
välfärdsbrott genom bland annat utreda förutsättningar för en aktiv 
avtalsförvaltning, avtalsuppföljning avseende daglig verksamhet 
samt dokumentera avtalsförvaltningens kontroller. Spårbarheten i 
löneprocessens internkontroll är ytterligare ett utvecklingsområde. 
 
Åtgärder i enlighet med revisorernas rekommendationer i 
föregående års granskning, som återstår är implementering av 
dataskyddsförordningen och utveckling av den interna kontrollen 
avseende delegationsbeslut. 
 

Särskilt uttalande 
Gabriel Kroon (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
I årsrapporten konstaterar revisorerna att implementeringen av 
dataskyddsförordningen fortfarande inte är utförd. Att denna 
rekommendation fortfarande återstår att utföra finner vi 
anmärkningsvärt givet att detta påpekats sedan Årsrapport 2019. 
Inte heller utvecklingen av den interna kontrollen avseende 
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delegationsbeslut har genomförts i enlighet med revisorernas 
rekommendationer.  
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/143-2 Tjänsteutlåtande - Yttrande angående 
Årsrapport 2022 för socialnämnden 

 SOF 2023/143-1 Årsrapport 2022 för socialnämnden 
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§ 10 
Verksamhetstillsyn av kommunens arbete med folköl  
Svar på Länsstyrelsens beslut, Dnr 705-3556-2023 
SOF 2023/142 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på Länsstyrelsens beslut. 
2. Socialnämnden överlämnar redovisningen till Länsstyrelsen 

Stockholm. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Med stöd av 9 kap. 1 § alkohollagen har Länsstyrelsen genomfört 
tillsyn i Stockholms stad avseende socialnämndens verksamhet 
gällande folköl. 
Länsstyrelsen i Stockholms Län (Länsstyrelsen) bedömer det som 
en brist att tillsynsfrekvensen avseende detaljhandel med folköl, i 
synnerhet på serveringsställen, har varit för låg de senaste två åren. 
Länsstyrelsen föreslår förbättring på så sätt att det bör införas 
rutiner för att kontrollera att verksamhetsutövare har anmält 
livsmedelsanläggning samt att det rutinmässigt bör genomföras 
tillsyn kort efter att en verksamhet har anmält försäljning av folköl. 
Målsättningen och arbetet för 2023 är fortsatt att tillsyn ska bedrivas 
enligt tillsynsplanen och att rutiner och arbetssätt anpassas efter 
Länsstyrelsens anmärkningar vid genomförd tillsyn. 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner denna skrivelse 
som svar. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/142-6 Tjänsteutlåtande - Verksamhetstillsyn av 
kommunens arbete med folköl 

 SOF 2023/142-5 Beslut från verksamhetstillsyn enligt 
alkohollagen, folköl 
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§ 11 
Månadsrapport maj 2023  
SOF 2023/28 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner rapporten. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Prognosen baseras på utfallet per 31 maj samt utifrån dialog med 
samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget. 
 
Nämnden prognostiserar totalt ett resultat, efter prognos 
prestationsförändringar, som är ett överskott mot budget med 11,3 
mnkr. Överskott prognostiseras främst för område Nyanlända på 
grund av lägre kostnader än budget till följd av minskat 
kvotmottagande. 
 
De flesta enheter har en ekonomi i balans med budget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/28-5 Tjänsteutlåtande - Månadsrapport maj 2023 
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§ 12 
Stockholmsenkäten 2022  
Ämnesrapport Psykisk ohälsa baserad på 
Stockholmsenkätens resultat 2022 
2022/21 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner rapporten och att den överlämnas 

för kännedom till stadsdelsnämnderna och 
utbildningsnämnden. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Rapportens sambandsanalyser visar att det verkar finnas ett tydligt 
samband mellan psykisk ohälsa och flera undersökta variabler, 
bland annat visar resultaten att elever som inte trivs i skolan har 
sämre psykosomatisk hälsa än de som trivs mycket bra. Andra 
starkt påverkande variabler för psykisk ohälsa är utsatthet för 
mobbning, ifall föräldrarna anses vara en god förebild samt om 
förälderns humör påverkar eleven. Det går också att se ett samband 
mellan psykisk ohälsa och spelproblematik respektive 
narkotikabruk. Elever som rapporterar problem med spelande mår 
sämre än de som inte upplever spelrelaterade problem, speciellt 
intressant är att pojkarnas resultat är sämre än flickornas, som i 
många andra frågor rapporterar sämre mående än pojkar. Elever 
som använt narkotika under den senaste månaden rapporterar sämre 
mående än de som avstått narkotika, och de som mår allra sämst 
verkar vända sig till främst narkotikaklassade smärtstillande- och 
sömnmedel. Skillnaderna i resultaten är framför allt mellan pojkar 
och flickor, och inte mellan årskurser eller stadsdelsområde. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner rapporten och 
att den överlämnas för kännedom till stadsdelsnämnderna och 
utbildningsnämnden. 
 
Handlingar i ärendet 

 2022/21-5 Tjänsteutlåtande - Stockholmsenkäten 2022 
Ämnesrapport Psykisk ohälsa 

 2022/21-5.1 Bilaga - Stockholmsenkäten 2022 
Ämnesrapport Psykisk ohälsa 
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§ 13 
Årsrapport om personligt ombud för år 2022  
SOF 2023/129 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens årsrapport för 

personligt ombud 2022. 
2. Socialnämnden överlämnar årsrapporten till 

stadsdelsnämnderna för kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Personligt ombud riktar sig till personer med långvariga och 
omfattande psykiska funktionsnedsättningar som har behov av 
särskilt stöd för att kunna ta tillvara sina rättigheter i samhället. I 
syfte att tillvarata personligt ombuds kunskaper om systemfel och 
samverkansproblem har en stadsövergripande årsrapport 
sammanställts om verksamheten. 
 
Flera områdeskontor och stadsdelsnämnder rapporterar om 
upplevelsen av att personerna som söker sig till personligt ombud 
ofta har en komplex problematik, vilket gör ärendena tidskrävande. 
Även personer som redan har insatser från socialtjänsten, i form av 
exempelvis boendestöd, söker sig till personligt ombud för stöd i 
kontakten med myndigheter för att den beviljade boendestödstiden 
inte räcker till. De personliga ombuden lyfter, liksom tidigare år, en 
fortsatt trend med fler brukare med neuropsykiatriska 
funktionsnedsättningar. En utmaning för verksamheten med 
personligt ombud är att hitta fungerande och effektiva former där 
systembrister kan lyftas och i förlängningen leda till förbättringar 
för målgruppen. 
 
Socialförvaltningen föreslår att nämnden godkänner bifogad 
årsrapport för personligt ombud 2022 och att rapporten lämnas till 
stadsdelsnämnderna för kännedom. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/129-1 Tjänsteutlåtande - Årsrapport om personligt 
ombud för år 2022 

 SOF 2023/129-1.1 Bilaga - Årsrapport personligt ombud 
2022 
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§ 14 
Stockholms stads reviderade strategi för att förhindra att 
barn, unga och unga vuxna dras in i kriminalitet  
SOF 2023/205 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förslaget till reviderad strategi för 

att förhindra att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet. 

2. Socialnämnden hemställer till kommunfullmäktige att 
godkänna styrdokumentet strategi för att förhindra att barn, 
unga och unga vuxna dras in i kriminalitet enligt 
socialnämndens förslag. 

3. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads strategi för att förhindra att barn, unga och unga 
vuxna dras in i kriminalitet togs fram 2019 och gällde till och med 
2022. Strategin har under våren 2023 reviderats av socialnämnden i 
samarbete med stadsdelsnämnderna och berörda facknämnder. 
  
Den reviderade strategin fortsätter att fokusera på de fyra områden 
vilka låg till grund för strategin 2019-2022, något som bidrar till ett 
långsiktigt och förutsägbart arbete och som innebär att berörda 
nämnder kan fortsätta med sina åtaganden inom strategins områden. 
  
Strategins huvudsakliga tyngdpunkt är på främjande, tidiga och 
förebyggande insatser eftersom det är lättare att förhindra 
uppkomsten av beteenden än att bryta destruktiva och kriminella 
utvecklingsbanor. Likväl poängteras att barn, unga och unga vuxna 
med komplex och långt framskriden problematik ska ges bästa 
möjliga förutsättningar att lämna den kriminella miljön och att de 
ska erbjudas effektiva och individuellt utformade insatser. 
  
Förvaltningen föreslår att: 

 Socialnämnden godkänner förslaget till reviderad strategi för 
att förhindra att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet. 

 Socialnämnden hemställer till kommunfullmäktige att 
godkänna styrdokumentet strategi för att förhindra att barn, 
unga och unga vuxna dras in i kriminalitet enligt 
socialnämndens förslag. 

 Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 
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Yrkande 
Gabriel Kroon (SD) yrkade 

1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att återremittera strategin i berörda delar enligt 

nedanstående. 
3. Därutöver anförs följande: 

  
Den strategiska inriktningen föreslås utgå från fyra områden.  

1. Samverkan mellan socialtjänst, polis, skola, BUP och andra 
relevanta aktörer. 

2. Förskola, skola och fritid som skyddsfaktorer och 
säkerställa skolgång för barn i riskzon. 

3. Våldspreventiva metoder ur ett jämställdhetsperspektiv. 
4. Samverkan med civilsamhälle och näringsliv. 

  
Sverigedemokraterna anser att ett effektivt brottspreventivt arbete 
måste utgå från evidensbaserad metodik. Alternativa 
erfarenhetsbaserade arbetssätt utan belagt vetenskapligt stöd ska 
använda i selektiva fall. När så är tillämpligt ska den 
erfarenhetsbaserade insatsen efterföljas av utvärdering samt 
vetenskaplig uppföljning för att utveckla kunskapsläget. 
  
Inriktningen om våldspreventiva metoder ur ett 
jämställdshetsperspektiv är förvissa lovvärd då den syftar till att 
främja jämställdheten. Men riskerar samtidigt att styra bort från 
vedertagna evidensbaserade metoder i syfte att applicera oprövade 
och osäkra insatser delvis sprungna ur genusvetenskapen. Således 
riskerar vi att satsa tid och pengar på insatser som är ineffektiva 
vilket riskerar att förvärra den grova våldsvåg som präglar 
Stockholm. 
  
Sverigedemokraterna saknar skrivningar om att metodiken och 
arbetssätten som används ska utgå från evidensbaserade principer. 
Det är belagt att det vetenskapliga underlaget är bristfället 
avseende socialtjänstens insatser och metoder. Som Sveriges största 
kommun och utförare av landets största socialtjänst har Stockholm 
en unik möjlighet att genom utvärdering och uppföljning utveckla 
kunskapsläget. Tyvärr saknas tillräckligt skarpa skrivningar om 
detta i föreslagen revidering.  
  
Vi föreslår att ärendet återemitteras i syfte att kravställa att insatser 
som utförs ska ha hög evidens, alternativt våra erfarenhetsbaserade 
med utvärderingskrav genom vetenskaplig studier. Om yrkandet om 
återremiss faller väljer vi att avstå från att delta i beslut. 
  

Yrkande 
Alexander Ojanne (S) yrkade att nämnden ska behandla ärendet 
idag. 
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Propositionsordning 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 
fann att nämnden beslutat att ärendet ska behandlas idag. 
  

Anteckning 
Gabriel Kroon (SD) meddelar att Sverigedemokraterna inte deltar i 
fortsatt beslut då yrkandet om återremiss fallit. 
  

Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Annika Elmlund (M) yrkade bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Jan Jönsson (L) yrkade 

1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att återremittera strategin i berörda delar enligt 

nedanstående. 
3. Därutöver anförs följande: 

  
Sammanfattning 

 Den reviderade strategin riskerar att innebära ett 
förvaltande av förra mandatperiodens landvinningar, 
samtidigt som det finns behov av att ta flera nya steg. 

 Vi menar att den reviderade strategin hade tjänat på att få 
mer konkreta aktiviteter för berörda nämnder att jobba med. 
Så görs i stadsövergripande program på andra områden, 
men har inte varit regel på sociala området av oklar 
anledning.  

 Ett helt nytt kapitel bör läggas till om Samhällsvården för 
omhändertagna barn och unga och särskilt eftervården av 
dem, inte minst vad gäller planeringen för deras fortsatta 
skolgång och behandlingsinsatser efter avslutad placering. 
Nu stannar strategin i huvudsak vid allmänpreventiva 
åtgärder som inte biter på den mer extrema 
ungdomsbrottsligheten. 

 Vi anser att man bör gå vidare med att testa TFCO 
(Treatment Foster Care Oregon) som är förstärkta 
behandlingsfamiljer istället för institutionsplaceringar som 
är både billigare och har mycket bättre utfall, numera 
regelmässigt använt i bl. a. Norge. 

 Stockholm borde liksom Södertälje och Linköping starta 
pilotverksamhet med metoden ”Rätt kurva” som är en tysk 
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modell som innebär kraftigt stöd kring 8-12-åringar på väg 
in i kriminalitet. 

 Vi är kritiska till att allvarssamtalen inom 48 timmar helt 
plockats bort. 

 Vi är kritiska till att sekretesshandboken inte nämns och att 
inte heller den lagstiftning som kommit till för att förbättra 
möjligheterna för socialtjänst och polis att prata utan 
sekretesshinder kring barn i riskzon för kriminalitet lyfts 
fram. 

 Vi är kritiska till att samarbetet med Länsstyrelsen kring 
stöd till unga brottsutsatta och vittnen som påbörjades 
under förra mandatperioden tillsammans med 
Landshövdingen inte tagits med, trots att det är nödvändigt 
för att komma tillrätta med samarbetssvårigheterna som 
uppstått mellan Stödcentrum för unga brottsutsatta och 
vittnen och polisen. 

 Vi anser att strategin bör innehålla tydligare formuleringar 
om att ta fram rutiner för att förskolorna ska orosanmäla i 
högre utsträckning. Därutöver bör det finnas rutiner som 
säger att när en tonåring orosanmäls för normbrytande eller 
kriminellt beteende, så ska socialtjänsten även titta på vilket 
stöd yngre syskon kan behöva för att inte hamna i samma 
situation. Detta för att bryta mönster där unga i samma 
syskonskara löper hög risk att gå samma dåliga väg om 
inget görs i tid. 

 Vi anser att ambitionsnivån för omhändertagna barns och 
ungas skolgång är för lågt satt då socialtjänsten endast 
följer upp betyg och skolresultat i svenska, engelska och 
matematik. Det var länge sedan dessa tre ämnen räckte för 
att bli behöriga till gymnasiet och även för att sedan klara 
gymnasieexamen. Vi har ett särskilt ansvar i egenskap av 
ställföreträdande föräldrar för de omhändertagna barnen, 
så det är orimligt att vi då faktiskt ställer lägre krav på 
deras skolgång än vad vi gör på andra barn som bor hemma 
hos sina föräldrar. 

 Vi är kritiska till att framgångsrika Vällingbyteamet lades 
ner i höstas. Det är ett arbetssätt som utvecklades förra 
mandatperioden och som ökade föräldrars acceptans av 
stödinsats från 50 % som tackar ja till insats i ordinarie 
socialtjänst till 95 % i Vällingbyteamet. Detta tack vare att 
föräldrarna slapp byta handläggare för varje steg i 
utrednings- och behandlingsprocessen utan samma 
socialsekreterare kunde göra både förhandsbedömning, 
utredning och stå för behandlingsinsatser. Det finns ingen 
annan modell som vi känner till som har kommit upp i så 
högra acceptanssiffror. 

 En lärdom från förra strategiperioden är att det är svårt när 
Socialförvaltningen ensamt tar fram ett dokument där andra 
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förvaltningar, i synnerhet Utbildningsförvaltningen, är helt 
avgörande. Vi hade gärna sett att strategin tagits fram som 
ett gemensamt tjänsteutlåtande för Socialnämnden, 
Utbildningsnämnden och nya Förskolenämnden. 

  
Vi välkomnar att den reviderade strategin i huvudsak ligger kvar 
som den arbetades fram under Liberalernas ledning föregående 
mandatperiod, den första stadsövergripande strategin för att 
förhindra att barn och unga dras in i kriminalitet som Stockholm 
tagit fram. Nästan allt, inklusive grundstrukturen, är enligt vad den 
grönblå majoriteten tog fram.  
  
Men syftet med en strategi över en mandatperiod måste vara att 
arbetet ska ta nya kliv, inte primärt att enbart förvalta tidigare 
arbete. Visserligen är det förebyggande arbetet långsiktigt, men 
utvecklingsarbetet kan inte stanna upp allt eftersom nya 
erfarenheter och forskning tillkommer. Här hade vi förväntat oss 
större ambitioner från den nya rödgröna majoriteten som hävdat att 
den grönblå majoriteten inte prioriterade det socialt förebyggande 
arbetet.  
  
Det är bra att det skolfokus inom socialtjänsten som var prioriterat 
under föregående mandatperiod fortsatt är vägledande för 
strategin. Men en viktig lärdom från implementeringen 2020-2022 
är att både Utbildningsförvaltningen och Socialförvaltningen 
behöver känna ägarskap. Eftersom förskola och skola är så viktiga 
delar i det förebyggande arbetet borde därför ett nytt steg ha tagits 
för den nya strategin genom att göra den till ett gemensamt 
tjänsteutlåtande från Socialnämnden, Utbildningsnämnden och nya 
Förskolenämnden. Detta för att ytterligare lyfta fram skolans 
betydelse i det förebyggande arbetet och förstärka ägandeskapet i 
alla tre berörda förvaltningar.  
  
En annan lärdom från arbetet med stadsövergripande strategier 
och program som kommunfullmäktige antar är att de behöver 
innehålla konkreta mål med aktiviteter. Så är ofta regel för stadens 
program på stadsbyggnadsområdet och IT, men inte alltid för de 
sociala programmen. Omsättandet av strategin i konkret handling 
skulle ha gagnats av att i den uppdaterade versionen formulera ett 
antal konkreta mål och aktiviteter för berörda nämnder.  
  
Stockholm har ett stort och viktigt arbete att göra för att minska 
risken att barn och unga dras in i kriminalitet. Men det är viktigt att 
hålla isär två olika parallella lägesbilder. Den stora bilden är att 
många ungdomar känner sig tryggare och många problematiska 
ungdomsvanor går i rätt riktning med mindre våld och generell 
brottslighet. Samtidigt har den lilla andelen grovt kriminella unga 
utvecklat ett mer extremt våld och situationen beskrivs av 
kriminologer som ”färre men värre”.  
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Den extremt höga våldsnivån i unga åldrar belastar samhället hårt 
och den gängkriminella miljön är mycket lockande och starkt 
insocialiserande för den målgrupp som redan är i riskzon. Det finns 
därför anledning till en större differentiering av stadens insatser för 
att förhindra att unga dras in i kriminella miljöer. Det behövs 
riktade och ofta kraftfulla insatser till den lilla grupp som utövar 
det grova våld vi sett framförallt i närtid, i tillägg till de bredare, 
generella insatser som riktas till alla barn och unga.  
  
Från regeringens sida föreslås nu långtgående repressiva åtgärder 
brett mot unga indragna i kriminalitet. Det kan på kort sikt vara 
nödvändigt och oundvikligt att ge låst behandling till mycket 
våldsamma unga. Men ett barn som skjuter med automatvapen är 
inte i första hand ett kriminalpolitiskt, utan ett socialpolitiskt 
samhällsproblem. I takt med att grovt kriminella individer låses in, 
står nya redo att stiga upp i gängen om inte tillförseln av unga 
stryps. Att ensidigt fokusera på repressiva åtgärder och förvaring 
av våldsamma ungdomar är därför inte en hållbar lösning på sikt.  
  
Vi får inte heller glömma att ett barn med extremt våldsamt 
beteende trots allt fortsatt är just ett barn. Det är den kommunala 
verksamheten som sitter på redskapen när det handlar om 
socialpolitiska åtgärder. Det är därför helt rätt att strategin 
fortsätter att betona tidiga åtgärder, redan vid småbarnsåldern, för 
att förhindra en brottslig bana senare i tonåren. Här är de 
förstärkta hembesöksprogrammen en central beståndsdel, men 
dessa behöver kompletteras med mer riktat stöd till familjer i 
riskmiljöer. Det finns ofta en god kännedom inom socialtjänsten om 
i vilka familjer barn löper förhöjd risk att dras in i grov 
brottslighet. Metoder för individuellt anpassat och förstärkt stöd till 
dessa riskfamiljer bör därför utvecklas. Om insatserna inte når 
föräldrarna och barnets situation fortsätter att utvecklas åt fel håll, 
behöver Socialtjänsten ingripa i tid, inte vänta till dess att 
ungdomen måste omhändertas på grund av eget beteende.  
  
Den rådande våldsvågen i Stockholm där majoriteten av de 
misstänkta gärningspersonerna är minderåriga, som i många fall 
dessutom redan varit placerade på HVB-hem och SiS-institutioner, 
visar med all tydlighet på behovet av en utvecklad strategi för att 
förbättra samhällsvårdens behandlingsresultat. Det är välkänt att 
staten behöver reformera SiS, där både platsbrist och bristande 
kvalitet i behandlingen på institution bidragit till en situation med 
unga gärningsmän som avviker och sedan begår mycket allvarliga 
våldsdåd. Men stadens socialtjänst har ansvar för uppföljning av 
hur behandlingsarbetet går och särskilt ansvar för stödet som ges 
efter avslutad placering. Också här finns idag brister som 
resulterar i mer grov brottslighet. Därför borde den uppdaterade 
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strategin kompletteras med ett särskilt avsnitt om omhändertagna 
barn och unga i samhällsvård.  
  
Barn i samhällsvården är en riskgrupp, både innan vården, under 
vården och efter att vården avslutats. Insatser för att stabilisera 
deras skolgång är grundläggande för att förebygga kriminalitet. 
Det nya avsnittet ska ha ett särskilt fokus på uppföljning av hälsa 
och skolgång, och socialtjänstens långsiktiga arbete med stöd efter 
placeringstidens slut. Att minska risken för att unga begår de 
grövsta våldsbrotten efter att en placering avslutats skulle ha 
avgörande betydelse för att minska den grova kriminaliteten. 
Mycket av de stora resurser som nu läggs på samhällsvård är 
bortkastade eftersom de unga sedan så snabbt återfaller i brott.  
  
Metoden TFCO (Treatment Foster Care Oregon), som 
rekommenderas av Socialstyrelsen och används framgångsrikt 
ibland annat Norge, med förstärkta familjehem som alternativ till 
institutionsplacering borde tydligare pekas ut som prioriterad att 
utveckla i den reviderade strategin. Nu omnämns den endast kort. 
Metoden är både billigare och har visat sig mer effektiv än 
placering på institution. 
  
Vidare anser Liberalerna att metoden ”Rätt kurva” borde lagts 
fram som exempel på en konkret metod att testa under 
mandatperioden om man menar allvar med att förhindra att barn 
och unga dras in i kriminalitet. Metoden är baserad på en tysk 
modell för att förhindra att barn i åldern 8-12 år dras in i 
kriminalitet. Den grundar sig i att barn som har ett riskbeteende för 
allt grövre brott erbjuds omfattande, individanpassat stöd under en 
period för att förhindra fortsatt brottslighet. Metoden har visat sig 
framgångsrik utomlands och en pilotverksamhet pågår nu i 
Södertälje, Linköping och Göteborg. Som landets största kommun 
borde även Stockholm genomföra en pilotverksamhet med metoden.  
  
Strategin innehåller bra och viktiga områden att fortsätta arbeta 
med. Ovan har vi beskrivit de övergripande förändringar 
Liberalerna velat se. Därutöver har vi identifierat ett flertal punkter 
som bör tas in och dessa redovisas nedan under respektive rubrik i 
strategin: 
  
Strukturerad samverkan 
Här lyfts behovet av en snabb reaktion och insats när ett barn begår 
sitt första brott. De allvarssamtal inom 48 timmar som infördes 
under föregående mandatperiod, men nu avskaffats, syftade till just 
detta. Under förra mandatperioden såg vi en intressant 
metodutveckling av samtalen i flera stadsdelar där både 
fältassistenter och föräldrarådgivare involverades i samtalen, samt 
upprättande av direktnummer för polisen till socialtjänstens 
mottagningsenhet för snabba möten vid exempelvis snatterier och 

Sida 26 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

mindre våldsbrott etc. Att allvarssamtalen tas bort trots att 
majoriteten säger sig vilja ha en snabb reaktion och tidigt upptäckt 
av problematik är beklagligt. Det är precis det som allvarssamtalen 
gett god möjlighet till. 
  
Under den nya strategiperioden bör nya steg tas mot tätare 
integrering av socialtjänsten i förskola, skola och hos polisen. 
Arbetet med den sekretesshandbok som togs fram förra 
mandatperioden behöver lyftas fram i strategin och berörda aktörer 
behöver ha inställningen att man så långt det går ska dela 
information. Det finns redan idag lagstiftning som möjliggör 
informationsutbyte mellan myndigheter när det gäller barn och 
unga i kriminalitet. Sekretesshandboken syftar till att bidra med 
kunskap om den, men i den reviderade strategin omnämns 
dessvärre inte sekretesshandboken eller den lagstiftning som finns 
över huvud taget. 
  
Barns utsatthet för våld  
Vi delar bilden av att det är ett växande problem med barn och 
unga som drar sig för att anmäla eller vittna på grund av rädsla 
och otrygghet. För att motverka detta hade Stödcentrum och 
exempelvis verksamheten Våga Anmäla, Våga Vittna behövt mål 
och aktiviteter i den reviderade strategin. För att tydliggöra 
Stödcentrums ansvar även för unga vittnen bytte verksamheten 
namn till just Stödcentrum för unga brottsutsatta och vittnen 
föregående mandatperiod. Då det framkommit i rapporter från 
Socialförvaltningen att Stödcentrum nu får in märkbart färre 
hänvisningar från polisen behöver staden hitta en lösning för att 
unga brottsoffer och vittnen ska ges snabb möjlighet att få stöd. 
Samarbetet som inleddes med Länsstyrelsen under förra 
mandatperioden för att förbättra stödet till unga brottsutsatt under 
hela rättskedjan saknas tyvärr i strategin. 
  
Förskola, skola och fritid som skyddsfaktorer 
På det här området är det framförallt förskolans roll i det 
förebyggande arbetet som skulle behövt utvecklas och lyftas fram 
mer i den reviderade strategin. Förskolan upptäcker ofta tidigt barn 
i riskfamiljer och med riskbeteende, men likväl görs relativt få 
orosanmälningar till socialtjänsten från förskolan. Det är därför 
viktigt att det jobbas fram rutiner och arbetssätt för att 
uppmärksamma barn med riskbeteende i förskolan och möjliggöra 
för socialtjänsten att komma i kontakt med dessa familjer. Detta 
eftersom dessa barn i många fall enligt forskning löper hög risk att 
fortsätta med ett problemskapande beteende i skolan om inga 
åtgärder sätts in. Sociala förmågor behöver tränas i förskolan, för 
att barnen ska vara socialt redo inför skolstarten. Risken finns 
annars för ständiga skolmisslyckanden, fortsatta sociala problem 
och i förlängningen kriminalitet. 
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Stadens egen genomlysning Rätt stöd i rätt tid visade tydligt att 
majoriteten av insatserna sätts in i ett för sent skede, trots att det 
ofta funnits en oro för barnet långt tidigare. Stödinsatser till 
föräldrar behöver beviljas i högre grad till föräldrar med barn i 
förskolan eftersom det är där störst nytta kan göras.  
  
I de fall som ett äldre syskon aktualiseras hos socialtjänsten pga 
oro för kriminalitet eller annat normbrytande beteende, behöver 
socialtjänsten i högre utsträckning också utreda situationen för 
yngre syskon. Dessa småsyskon löper markant högre risk att själva 
dras in i kriminalitet och social problematik senare i livet. Därför 
behöver stöd och förebyggande insatser riktas även mot yngre barn 
i syskonskaran. 
  
Insatser som stabiliserar skolgång och Skolprestationer – SAMS 
och Skolfam 
Enligt artikel 28 i barnkonventionen ska barn ha rätt till utbildning. 
Det här gäller alla barn och placerade barn har samma rätt till 
utbildning och skolgång som alla andra. Rätten till utbildning 
omfattar dessutom mer än att enbart rent praktiskt erbjuda ett visst 
antal undervisningstimmar. Målet måste vara att omhändertagna 
barn faktiskt når upp till kunskapsmålen, når gymnasiebehörighet 
och även går ut gymnasiet med fullständiga betyg. SAMS och 
Skolfam är bra modeller som ska fortsätta användas och utvidgas.  
  
Men det behöver framförallt säkerställas att socialtjänsten följer 
upp placerade barns skolresultat. Stadens ambitionsnivå idag att 
enbart kontrollera om barnen uppnått godkänt betyg i svenska, 
engelska och matematik är inte samma sak som att ge placerade 
barn förutsättningar för att nå upp till kunskapsmålen och bli 
behöriga till gymnasiet. För att staden ska kunna ta sitt ansvar 
behöver socialtjänsten kunna följa placerade barns skolresultat, 
inte enbart av socialsekreterare på individnivå, utan även på 
aggregerad nivå för gruppen som helhet. Utan denna information 
vet vi helt enkelt inte hur barn som är placerade presterar i skolan. 
Inte heller vet vi om insatser för att förbättra dessa barns 
skolresultat ger effekt. 
  
Civilsamhälle och näringsliv 
Under denna rubrik i strategin borde en särskild underrubrik om 
hur förtroendet för socialtjänsten ska stärkas och desinformation 
motarbetas läggas till, med konkreta utvecklings- eller 
åtgärdsförslag. Här har civilsamhället och näringslivet en viktig 
roll att spela för att förhindra spridning av desinformation. Tillit 
och förtroende till socialtjänsten är direkt avgörande för att 
myndigheten ska kunna genomföra sitt uppdrag. Detta gäller inte 
minst för att kunna nå barn och unga i riskzon för att dras in i 
kriminalitet. Det är en målgrupp som överlag har mycket låg tilltro 
till myndigheter i allmänhet och socialtjänsten i synnerhet. Med 
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anledning av den förödande genomslagskraft de senaste årens 
desinformationskampanjer haft i många stadsdelar borde åtgärder 
mot detta ha getts särskilt utrymme i den uppdaterade strategin. 
  
En kunskapsbaserad praktik 
Vi anser att nya arbetssätt som visat sig vara mer effektiva och i 
större utsträckning nå ut till socialtjänstens målgrupper snarare 
borde spridas än läggas ned. Hässelby-Vällingby 
stadsdelsförvaltning bedrev föregående mandatperiod ett 
utvecklingsarbete inom socialtjänsten för ett utökat tidigt socialt 
stöd till barn och unga - det så kallade Vällingbyteamet. Syftet var 
att barn och unga i riskzon för att utveckla ett missbruk eller dras in 
kriminalitet skulle få hjälp i ett tidigt skede för att bryta en negativ 
utveckling. Socialsekreterare i teamet hade bland annat en bredare 
och mer flexibel roll där en och samma medarbetare hade flera 
funktioner för att familjen inte skulle behöva hänvisas mellan flera 
olika medarbetare och enheter.  
  
Stadsdelen beviljades medel från den sociala investeringsfonden för 
att bedriva detta som ett pilotprojekt för att bättre nå ut till vissa 
målgrupper och öka andelen som tackade ja till insats. Projektet 
visade sig vara nästan dubbelt så effektivt som ordinarie arbete. 
Familjernas vilja att tacka ja till insatserna från Vällingbyteamet 
låg på 95 procent, att jämföra med drygt 50 procent i 
socialtjänstens ordinarie verksamhet. Det är en form av praktisk 
samhandling vi bör se mer av, inte mindre.  
  
Det har dock varit svårt att finansiera denna arbetsmetod och den 
har nu lagts ner av budgetskäl, enligt den rödgröna majoriteten. 
Men under mandatperioden förväntas en ny socialtjänstlag komma 
på plats som möjliggör för socialtjänsten att bevilja mer insatser 
utan föregående utredning och då skulle Vällingbyteamets 
arbetssätt kunna möjliggöras som regel. Det behöver inte 
nödvändigtvis vara exakt den arbetsmodell som Hässelby-Vällingby 
utvecklade, men det integrerade och lyckade arbetssättet kan stå 
som föredöme. Arbetssätt och metoder som innebär att 9 av 10 
tackar ja till insats bör vara ordinarie arbetssätt istället för ett 
tillfälligt projekt.  
  
Sammantaget saknar vi flera delar i den reviderade strategin som 
behövs för att lyckas ännu bättre med det förebyggande arbetet. Vi 
önskar ett mer framåtriktat utvecklingsarbete i en tid av stora 
sociala problem för stadens socialtjänst att hantera. Det behövs 
även mål med konkreta aktiviteter att sträva efter, likt det som 
återfinns i andra av stadens styrdokument. Socialtjänstens insatser 
ska alltid kopplas till någon form av uppföljning, så att man tar 
reda på hur det gått för klienten och man får veta vad som fungerat 
och inte för olika problem. Tanken med ett styrande program är att 
det behöver bli tydligt vad som ska göras och uppnås för 
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möjliggöra uppföljning och utvärdering. I en strategi som denna 
hinner kanske inte allt genomföras fullt ut, men den behöver visa 
riktningen. Risken är annars att detta blir en mandatperiod av 
förvaltning, istället för vidareutveckling och konkret handling. 
  

Yrkande 
Henrik Falk (C) yrkade 

1. Att låta Stockholm bli pilotkommun för ”Cure Violence”-
metodiken för att genom det lokala civilsamhället begränsa 
spridningen av våld i utsatta miljöer 

2. Att fortsätta och utvidga arbetet med projektet Trefas som är 
ett samarbete mellan polisen, socialtjänsten och 
kriminalvården 

3. Att ge alla barn möjlighet att idrotta genom riktade insatser 
med fokus på ytterstaden 

4. Att ge socialtjänsten i uppdrag att hantera orosanmälningar 
snabbt, att besluta om insatser och stöd tidigare samt att öka 
samverkan med förskola, skolan, polisen och BUP 

5. Att möjliggöra att samlokalisera socialsekreterare och polis i 
alla stadens lokalpolisområden 

6. Att utöka samverkan mellan förvaltningen, förskolan, skolan 
och polisen i arbetet med barn och unga 

7. Att Stockholms stad kartlägger och tar fram en 
handlingsplan för att förebygga och stoppa att barn utsätts 
för våld i hemmet 

8. Därutöver anföra följande 
  
Skjutningar och sprängningar har stockholmarna i sina händer. 
För Centerpartiet är det viktigt att staden arbetar med akuta och 
förebyggande åtgärder. Målsättningen måste vara att ingen ung ska 
dras in i kriminalitet. Vi välkomnar därför att majoriteten tar vidare 
den strategi som togs fram under förra mandatperioden samt att de 
målsättningar som där sattes upp även löper över till nuvarande 
plan. Givet hur läget ser ut idag behöver dock arbetet intensifieras.  
  
Staden måste ha ett tydligt fokus på att förhindra att brott begås 
från första början. Vi vet att unga som växer upp i utanförskap har 
en ökad risk att dras in i en negativ livsstil med våld och 
kriminalitet. Här behöver staden göra mer för att skapa trygga 
boendemiljöer, se till att unga klara skolan och alla barn ser sina 
föräldrar gå till jobbet på morgonen. Att skolor nu måste dra ner på 
kuratoriskt stöd, extraresurser och små särskilda 
undervisningsgrupper bådar inte gott för framtiden. Stödinsatser till 
barn och unga som riskerar att hamna i kriminalitet ska komma in 
direkt när det finns misstanke och stöd till föräldrarna ska erbjudas. 
Att arbeta långsiktigt mot kriminalitet är mycket viktigt och det är 
inte något som vi löser med korta projekt. Vi är kritiska till att 
staden, redan i årets budget, tagit bort allvarssamtalen som den 
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grönblå majoriteten införde. Inget barn ska tro att ens första brott 
inte får konsekvenser. Genom allvarssamtal måste barnet och 
dennes föräldrar träffa en socialsekreterare och en uniformerad 
polis för att prata om hur man ska hantera situationen och vad 
konsekvensen blir om man fortsätter begå brott. Tyvärr har den 
rödgrönas slopande av allvarssamtalen tagit bort en viktig 
förebyggande åtgärd för fortsatt kriminalitet.  
  
Vi tror att nyckel till framgång är ett bra samarbete mellan alla 
delar i samhället, myndigheter och civilsamhället. Den 
sekretesshandbok som togs fram under grönblå styret kan utgöra ett 
gott stöd för samverkan och delning av information, om man 
fortsätter jobba aktivt med den.  
  
Centerpartiet vill också samlokalisera socialsekreterare och polis i 
stadens alla lokalpolisområden. Förutom förenklad samverkan 
skulle det också stärka socialsekreterares säkerhet. Centerpartiet 
vill dessutom fortsätta och utvidga arbetet med projektet Trefas som 
är ett samarbete mellan polisen, socialtjänsten och kriminalvården. 
Samarbetet med civilsamhället behöver också systematiseras upp i 
trefas. Det handlar om att identifiera individer som man tror skulle 
kunna vilja hoppa av och erbjuda dem kvalificerad 
avhopparverksamhet. Samarbetet med kriminalvården gör att 
socialtjänsten får möjlighet att träffa personer som sitter häktade 
och påbörja planeringen av avhopp från det kriminella livet redan 
där. Tillsammans med polisen, civilsamhället och Stockholms stads 
medborgare ska vi stoppa våldet, ta tillbaka de offentliga rummen 
och erbjuda alla barn och unga en framtid som en del av samhället 
långt ifrån kriminalitet. 
  
Det behövs fler poliser och ordningsvakter men också 
nattvandrande föräldrar och ett engagerat föreningsliv. Vi måste 
också bli bättre på att lära oss av andra städer som har hittat 
framgångsrika arbetssätt mot våldet och kriminaliteten. En metod 
som framgångsrikt använts i många länder är ”Cure Violence” där 
civilsamhället bidragit till att begränsa spridningen av våld i 
utsatta miljöer. Nya sätt måste våga prövas nu när våld och 
kriminalitet sprider sig ner i åldrarna. Centerpartiet vill också att 
alla skolor tillsammans med det lokala föreningslivet i ytterstaden, 
där vi vet att antalet föreningsaktiva är lågt, ska erbjuda 
idrottsaktiviteter i anslutning till skoldagen. Att erbjuda en givande 
och meningsfull fritid är en enkel men effektiv åtgärd för att 
motverka att unga hamnar snett. För att nå grupper vi idag har 
svårt att nå måste Stockholms stad bli bättre på att föra en dialog 
med dessa grupper för att se vilken typ av aktiviteter och 
idrottsanläggningar som efterfrågas. 
  
Socialtjänsten måste dessutom alltid skyndsamt hantera 
orosanmälningar som gäller barn och särskilt orosanmälningar 
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som kommer ifrån de som möter barnen i deras vardag; förskola, 
skola och ibland polis och BUP. Socialtjänsten ska också i så stor 
utsträckning som möjligt återkoppla till förskola, skola och polis. 
Tidiga insatser är viktigt så barnen och deras familjer snabbt kan få 
det stöd de behöver. Det är också viktigt att alla som arbetar med 
barn har kunskap om när och hur en orosanmälan ska göras. För 
att snabbt kunna sätta in tidiga insatser behöver vi fler 
socialsekreterare och kompetenshöjande insatser. 
Socialsekreterarnas arbetsbelastning ska inte stå i vägen för att 
insatser sätts in i rätt tid. Socialtjänsten behöver arbeta systematiskt 
med föräldrar i behov av stöd redan när barnen är små. Dessutom 
vill vi se ett tidsligt fokus och prioritering i att förvaltningen ska 
utveckla samverkan mellan skolan, förskolan och polisen i arbetet 
med barn och unga.  
  
Många, inte minst i utsatta områden är rädda för socialtjänsten. 
Här behövs förtroendeskapande åtgärder i samarbete med 
civilsamhället. Nyanlända familjer behöver få information om barns 
rättigheter i Sverige och vissa behöver få stöd att hitta alternativ till 
att slå barn som en del av uppfostran. Våld mot barn kan inte i 
någon omfattning accepteras. Barn som utsätt för våld i hemmet 
har själva en lägre tröskel att använda våld mot andra. Stockholm 
behöver kartlägga och ta fram en handlingsplan för att stoppa att 
barn utsätts för våld i hemmet. 
  

Vidare propositionsordning 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 
fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Jan Jönsson (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
  

Reservation 
Henrik Falk (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
  

Särskilt uttalande 
Annika Elmlund m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Moderaterna gick till val 2022 på att bekämpa gängkriminaliteten 
med alla till buds stående medel. 
  
Vad vi nu ser, är att varje dag ansluter tre nya till den organiserade 
brottsligheten och det främst är barn och unga. Det är denna 
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verklighet politiken behöver förhålla oss till när vi diskuterar alla 
tänkbara former av åtgärder mot gängkriminaliteten. Särskilt 
allvarligt är det när minderåriga barn används till att utföra 
våldsdåden. 
  
I dag har vi i samhället en ny typ av kriminalitet, som skapar stora 
påfrestningar på alla offentliga system, institutioner och 
medborgare. Det handlar om ett hänsynslöst våld i form av 
skjutningar och sprängningar. 
  
Kampen mot den organiserade brottsligheten kräver båda insatser 
här och nu samt ett långsiktigt, ihållande förebyggande arbete. Den 
moderatledda regeringen går fram med nödvändiga 
straffskärpningar och ytterligare resurser till rättsväsendet. 
Moderaterna i Stockholms stad har också föreslagit en rad olika 
åtgärder som utökade hembesöksprogram, pilotprojekt med erfarna 
socialsekreterare som arbetar i hemmiljö och mycket annat.  
  
För att bryta nyrekrytering till gängen behövs det finnas ett 
alternativ till ett kriminellt liv. Den unge som har framtidshopp har 
motståndskraft mot den grooming som gängen ägnar sig åt. 
Förebyggande insatser förutsätter att barn och unga i riskzon kan 
tidigt upptäckas och att samhällsaktörer effektivt kan samverka. Ett 
betonat föräldraansvar, meningsfulla fritidsaktiviteter och en skola 
som fokuserar på kunskap utgör viktiga skyddsfaktorer och behöver 
prioriteras.  
  
Strategierna för stadens förebyggande arbete måste bygga på höjda 
ambitionsnivåer när läget i Stockholm är så allvarligt. Det 
förebyggande arbetet pågår över lång tid men stadens fokus måste 
vara att flytta fram positionerna och implementera evidensbaserade 
metoder som kan göra skillnad i kampen mot den organiserade 
brottsligheten. Med tanke på vänsterstyrets höga tonläge i debatten 
om det förebyggande arbetet hade vi förväntat oss högre 
ambitioner.  
  
Det är bra att det skolfokus inom socialtjänsten som var prioriterat 
under föregående mandatperiod fortsatt är vägledande för 
strategin. Men en viktig lärdom från implementeringen 2020-2022 
är att både Utbildningsförvaltningen och Socialförvaltningen 
behöver känna ägarskap. Eftersom förskola och skola är så viktiga 
delar i det förebyggande arbetet borde därför ett nytt steg ha tagits 
för den nya strategin genom att göra den till ett gemensamt 
tjänsteutlåtande från Socialnämnden, Utbildningsnämnden och nya 
Förskolenämnden. Detta för att ytterligare lyfta fram skolans 
betydelse i det förebyggande arbetet och förstärka ägandeskapet i 
alla tre berörda förvaltningar.  
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En annan lärdom från arbetet med stadsövergripande strategier 
och program som kommunfullmäktige antar är att de behöver 
innehålla konkreta mål med aktiviteter. Så är ofta regel för stadens 
program på stadsbyggnadsområdet och IT, men inte alltid för de 
sociala programmen. Omsättandet av strategin i konkret handling 
skulle ha gagnats av att i den uppdaterade versionen formulera ett 
antal konkreta mål och aktiviteter för berörda nämnder. 
  
Den rådande våldsvågen i Stockholm där majoriteten av de 
misstänkta gärningspersonerna är minderåriga, som i många fall 
dessutom redan varit placerade på HVB-hem och SiS-institutioner, 
visar med all tydlighet på behovet av en utvecklad strategi för att 
förbättra samhällsvårdens behandlingsresultat. Det är välkänt att 
staten behöver reformera SiS, där både platsbrist och bristande 
kvalitet i behandlingen på institution bidragit till en situation med 
unga gärningsmän som avviker och sedan begår mycket allvarliga 
våldsdåd. Men stadens socialtjänst har ansvar för uppföljning av 
hur behandlingsarbetet går och särskilt ansvar för stödet som ges 
efter avslutad placering. Också här finns idag brister som 
resulterar i mer grov brottslighet. Därför borde den uppdaterade 
strategin kompletteras med ett särskilt avsnitt om omhändertagna 
barn och unga i samhällsvård. 
  
Metoden TFCO (Treatment Foster Care Oregon), som 
rekommenderas av Socialstyrelsen och används framgångsrikt 
ibland annat Norge, med förstärkta familjehem som alternativ till 
institutionsplacering borde tydligare pekas ut som prioriterad att 
utveckla i den reviderade strategin. Nu omnämns den endast kort. 
Metoden är både billigare och har visat sig mer effektiv än 
placering på institution. 
  
Vi anser att nya arbetssätt som visat sig vara mer effektiva och i 
större utsträckning nå ut till socialtjänstens målgrupper snarare 
borde spridas än läggas ned. Hässelby-Vällingby 
stadsdelsförvaltning bedrev föregående mandatperiod ett 
utvecklingsarbete inom socialtjänsten för ett utökat tidigt socialt 
stöd till barn och unga - det så kallade Vällingbyteamet. Syftet var 
att barn och unga i riskzon för att utveckla ett missbruk eller dras in 
kriminalitet skulle få hjälp i ett tidigt skede för att bryta en negativ 
utveckling. Socialsekreterare i teamet hade bland annat en bredare 
och mer flexibel roll där en och samma medarbetare hade flera 
funktioner för att familjen inte skulle behöva hänvisas mellan flera 
olika medarbetare och enheter.  
  
Stadsdelen beviljades medel från den sociala investeringsfonden för 
att bedriva detta som ett pilotprojekt för att bättre nå ut till vissa 
målgrupper och öka andelen som tackade ja till insats. Projektet 
visade sig vara nästan dubbelt så effektivt som ordinarie arbete. 
Familjernas vilja att tacka ja till insatserna från Vällingbyteamet 
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låg på 95 procent, att jämföra med drygt 50 procent i 
socialtjänstens ordinarie verksamhet. Det är en form av praktisk 
samhandling vi bör se mer av, inte mindre.  
  
Det har dock varit svårt att finansiera denna arbetsmetod och den 
har nu lagts ner av budgetskäl, enligt den rödgröna majoriteten. 
Men under mandatperioden förväntas en ny socialtjänstlag komma 
på plats som möjliggör för socialtjänsten att bevilja mer insatser 
utan föregående utredning och då skulle Vällingbyteamets 
arbetssätt kunna möjliggöras som regel. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/205-1 Tjänsteutlåtande - Stockholms stads 
reviderade strategi för att förhindra att barn, unga och unga 
vuxna dras in i kriminalitet  

 SOF 2023/205-1.1 Stockholms stads strategi 2023-2026 för 
att förhindra att barn, unga och unga vuxna dras in i 
kriminalitet 
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§ 15 
Boendestöd inom socialpsykiatrin  
En kvalitetsgranskning i stadsdelsförvaltningarna Bromma, 
Enskede-Årsta-Vantör, Skärholmen samt Enheten för 
hemlösa 
SOF 2022/629 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner funktionshinderinspektörernas 

rapport 
2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder 
3. Socialnämnden överlämnar rapporten till övriga 

stadsdelsnämnder för kännedom 
 

Sammanfattning av ärendet  
Aktuell kvalitetsgranskning avser boendestöd enligt SoL för 
personer inom verksamhetsområde socialpsykiatri. Den har 
genomförts i stadsdelsförvaltningarna Bromma, Enskede-Årsta-
Vantör, Skärholmen och Enheten för hemlösa vid 
socialförvaltningen. Totalt omfattar granskningen 74 ärenden, 20 
ärenden per stadsdelsförvaltning och 14 ärenden i Enheten för 
hemlösa, 34 kvinnor och 40 män. 
 
Granskningen visar att en aktuell DUR-utredning finns i en stor del 
av ärendena. Beställningar är med några undantag upprättade enligt 
stadens anvisningar. I granskningen förekommer det beställningar 
som innehåller ett stort antal aktiviteter vid relativt liten 
tidsomfattning av insatsen. Beställningens aktiviteter, delmål och 
mål ändras återkommande av utföraren. Dokumentation av 
uppföljning är ett utvecklingsområde i de granskade 
verksamheterna. I drygt hälften av de granskade ärendena framgår 
det att frågor om våld eller våldsutsatthet har ställts till den enskilde 
i samband med utredning eller uppföljning. Barnets eller barnens 
situation beskrivs i flertalet ärenden och flera 
barnkonsekvensanalyser finns. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2022/629-1 Tjänsteutlåtande - Boendestöd inom 
socialpsykiatrin 

 SOF 2022/629-1.1 Bilaga - Boendestöd inom 
socialpsykiatrin 
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§ 16 
Revidering av riktlinjer för budget- och skuldrådgivning  
SOF 2023/206 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förslaget till revidering av 

riktlinjer för budget- och skuldrådgivning. 
2. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads nuvarande riktlinjer för budget- och 
skuldrådgivning antogs av kommunfullmäktige i maj 2018. I 
kommunfullmäktiges budget för 2023 fick socialförvaltningen i 
uppdrag att revidera riktlinjerna för budget- och skuldrådgivning. 
 
Socialförvaltningen har reviderat riktlinjerna i samarbete med 
stadsdelsförvaltningarna samt juridiska avdelningen på 
stadsledningskontoret. I de reviderade riktlinjerna har dispositionen 
ändrats och nya avsnitt har lagts till eller förtydligats, genomgående 
har även fler läshänvisningar lagts till. Exempel på förändringar är 
att skrivningar om spelproblematik, våldsutsatthet och i synnerhet 
ekonomiskt våld samt även konsumtion på kredit lagts till, då dessa 
faktorer innebär en ökad risk för skuldsättning. Vidare betonar de 
reviderade riktlinjerna vikten av att stödja den enskilde avseende en 
hållbar vardagsekonomi. Skrivningarna om de prioriterade 
målgrupperna har i de reviderade riktlinjerna kortats ner och istället 
kompletterats med skrivningar om på vilket sätt de olika 
målgrupperna kan prioriteras i det praktiska arbetet. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förslaget till 
reviderade riktlinjer för budget- och skuldrådgivning och 
överlämnar ärendet till kommunstyrelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/206-1 Tjänsteutlåtande - Revidering av riktlinjer 
för budget- och skuldrådgivning 

 SOF 2023/206-1.1 Riktlinjer budget- och skuldrådgivning 
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§ 17 
Revidering av riktlinjer för serveringstillstånd  
SOF 2023/200 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

revidering av riktlinjer för serveringstillstånd. 
2. Socialnämnden hemställer till kommunfullmäktige att 

godkänna styrdokumentet riktlinjer för serveringstillstånd. 
3. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads nuvarande riktlinjer för serveringstillstånd antogs 
av kommunfullmäktige 2016-03-21. Socialförvaltningen har 
uppmärksammat behov av att revidera och uppdatera nuvarande 
riktlinjer. 
 
Syftet med riktlinjerna är att säkerställa rättssäkerhet och 
likställighet i staden när det gäller utredning och bedömning 
gällande serveringstillstånd för att det ska vara möjligt att i förväg 
bedöma om det går att få ett tillstånd. Tillståndsprövningen inom 
alkoholområdet ska baseras på objektiva, tydliga och i lag, 
förordning eller myndighetsföreskrifter fastställda kriterier, se prop. 
1994/95:89 s. 55. 
 
Enligt 8 kap. 9 § alkohollagen ska kommunen tillhandahålla 
information om vad som gäller enligt denna lag och anslutande 
föreskrifter samt riktlinjer för tillämpningen av föreskrifterna i 
kommunen. 
 
Förändringarna i riktlinjerna innebär att vissa texter uppdaterats 
utifrån den tillämpning och de arbetssätt som gäller idag samt att 
viss terminolog och myndighets namn uppdaterats. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förslaget 
till förändringar i riktlinjer för serveringstillstånd. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden hemställer till 
kommunfullmäktige riktlinjer för serveringstillstånd enligt 
socialnämndens förslag och att ärendet överlämnas till 
kommunstyrelsen. 
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Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Gabriel Kroon (SD) yrkade bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) yrkade 

1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att återremittera riktlinjerna i berörda delar enligt 

nedanstående. 
3. Därutöver anförs följande: 

  
Vi välkomnar att de reviderade riktlinjerna innehåller förtydligande 
beskrivningar av rättsregler och uppräkning av förutsättningar som 
gäller specifikt i Stockholms stad, till exempel vid tillfälliga 
serveringstillstånd och sena serveringstider. Vi anser dock att det 
borde funnits med en lösning gällande så kallad satellitservering, i 
de fall där en gågata skiljer restaurangen från en uteservering. 
Nuvarande riktlinjer förbjuder gäster att själva ta med dryck från 
huvudrestaurangen till satelliten. Det är ett onödigt byråkratiskt 
hinder och det har kunnat lösas i både Göteborg i Örebro.  
  
Alkohollagen ställer redan höga krav på ordning och på att 
servering ska ske till rätt person. Hur en tillståndshavare löser det 
borde vara upp till näringsidkaren. Det ska inte behövas ett separat 
serveringstillstånd för satellitservering utomhus där det endast 
skiljer en gågata mellan satelliten och huvudrestaurangen. Gäster 
bör i dessa fall kunna ta med dryck ut själva från restaurangen utan 
assistans från personalen.  
  
Henrik Falk (C) yrkade 

1. Att Stockholms stad ska tillåta alkoholservering vid fler av 
dygnets timmar 

2. Att Stockholms stad ska pilottesta dygnet-runt servering vid 
vissa utvalda verksamheter 

3. Att kravet på ordningsvakter ses över för att vara 
ändamålsenligt 

4. Att ansökan samt beviljande av serveringstillstånd 
samordnas till miljö- och hälsoskyddsnämnden 

5. Att möjliggöra för serveringstillstånd att även gälla 
serveringsplats i nära anslutning till verksamheten 

6. Att avgifter för ansökan, tillsyn och anmälningar för 
serveringstillstånd sänks 

7. Därutöver anföra följande 
  
För Centerpartiet är ett levande och attraktivt Stockholm bland 
våra främsta prioriteter. Att en stad kan erbjuda kulturella 
tillställningar liksom mer vardagliga nöjen är centralt för att den 
ska fortsätta ses som en attraktiv plats att bo och leva i. Det måste 
dessutom vara möjligt för företagare, krögare och restaurangägare 
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att enkelt etablera sig i Stockholm för att berika stadens utbud och 
kulturella upplevelser. Tyvärr innebär stadens riktlinjer för 
alkoholservering krångel och hinder för de många skötsamma 
krögare och klubbar som önskar hålla öppet en timma längre, eller 
för de individer som önskar besöka en uteservering vid vissa 
timmar. Centerpartiet vill inte göra det svårare för stadens aktörer 
att hjälpa till att erbjuda en kul stad. Vi vill göra det enklare. 
Därför vill vi se mer generösa timmar för alkoholservering än 
dagens mellan 11.00 och 01.00 som huvudregel. Dessutom vill vi att 
staden ska genomföra pilottester med dygnet-runt tillstånd till väl 
utvalda klubbar och företagare för att se över förutsättningarna och 
möjligheten för sådan verksamhet.  
  
Ytterligare ett krav som medför krångel för stadens krögare och 
nattliv är kravet om ordningsvakter. Centerpartiet ser att 
ordningsvakter fyller en central roll i att kunna upprätthålla 
ordning på serveringsplatser, men menar att kraven bör utformas 
mer ändamålsenligt i förhållande till exempelvis verksamhetens 
natur och förutsättningar snarare än att enbart utgå från antal 
gäster.  
  
Avslutningsvis önskar vi se att administrationen och hanteringen av 
serveringstillstånd helt flyttas från socialförvaltningen till 
miljöförvaltningen, så att företagare enkelt kan skicka en samlad 
ansökan om serverings- och tillstånd till servering av mat och 
livsmedel. Därtill vill vi se över möjligheterna att 
serveringstillstånd ska gälla även för serveringsställen i nära 
anslutning till verksamheten, men där mindre brytningar såsom 
gång- och cykelväg skiljer verksamheten från en uteservering. 
Dessutom vill vi sätta ner avgifterna för ansökan, tillsyn och 
anmälningar kopplade till serveringstillstånd för att förenkla för de 
företagare som önskar ansöka eller bedriva sådan verksamhet.  
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 
fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Jan Jönsson (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
  

Reservation 
Henrik Falk (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för det 
egna yrkandet. 
 

Sida 40 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

Handlingar i ärendet 
 SOF 2023/200-1 Tjänsteutlåtande - Revidering av riktlinjer 

för serveringstillstånd 
 SOF 2023/200-1.1 Bilaga 1 Stockholms stads riktlinjer för 

serveringstillstånd 
 SOF 2023/200-1.2 Bilaga 2 - Exempel på remissvar från 

stadsdelsnämnd 
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§ 18 
Översyn av stadens stöd till den som utsätts för våld, 
sexuellt förtryck, prostitution och människohandel  
SOF 2023/110 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner rapporten Översyn av stadens 

stöd till den som utsätt för våld, sexuellt förtryck, 
prostitution och människohandel. 

 

Sammanfattning av ärendet  
I budget för 2023 fick socialnämnden i uppdrag att göra en översyn 
av stadens stöd till den som utsätts för våld, sexuellt förtryck, 
prostitution och människohandel i syfte att säkerställa att stadens 
insatser ger stöd och skydd till alla som behöver det. 
Socialnämnden har i rapporten även inkluderat stöd till den som 
utsätts för hedersrelaterat våld och förtryck och begränsat 
människohandel till människohandel för sexuella ändamål. 
 
Rapportens syfte är att undersöka vilka insatser i staden, 
biståndsbedömda och utan individuell behovsprövning, som ges till 
målgruppen. Syftet är även att bedöma om insatserna är förenliga 
med lagar, föreskrifter och allmänna råd och, om det är möjligt, 
bedöma om insatserna ger adekvat stöd och skydd. 
 
Insatser till målgruppen för rapporten saknar i dagsläget till största 
del evidens. Av de två insatser som Statens beredning för medicinsk 
och social utvärdering (SBU) konstaterar kan minska våld och 
försummelse av barn upp till skolåldern Parent Child Interaction 
Therapy (PCIT) och Project support används PCIT inte i staden och 
saknar svensk manual och svensk utbildning. Project support 
används i några stadsdelsförvaltningar enligt rapportens 
kartläggning och några stadsdelsförvaltningar har påbörjat arbete 
för att erbjuda insatsen. Insatsen Tryggare barn erbjuds i samtliga 
stadsdelsförvaltningar och visar i pilotstudie på vissa positiva 
effekter. Då varken Project support eller Tryggare barn har visat sig 
vara skadlig är bedömningen att insatserna kan fortsätta erbjudas i 
avvaktan på ytterligare kunskap. Gällande Socialstyrelsens 
utfärdade rekommendationer för att motverka fortsatt normbrytande 
beteende erbjuder samtliga stadsdelsförvaltningar flertalet av 
insatserna som rekommenderas. 
 
I rapporten görs bedömningen att stadens insatser till barn och unga, 
i enighet med 6 kap. 3 § HSLF-FS 2022:39 avseende skydd, råd och 
stöd samt vård och behandling, lever upp till lagstiftarens 
intentioner. Vidare konstateras att staden erbjuder vuxna inom 
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rapportens målgrupp insatser, akut och på kort och lång sikt enligt 
lagstiftningen. Dock konstateras att det finns utvecklingsbehov 
avseende likställighet kring de delar i föreskrifterna som avser att 
socialnämnden bör kunna erbjuda den våldsutsatta vuxna hjälp att 
ordna stadigvarande boende och hjälp vid kontakt med andra 
myndigheter och aktörer. 
 
Staden erbjuder samtliga målgrupper ett flexibelt kompletterande 
stöd genom samverkan med civilsamhället genom socialnämndens 
föreningsstöd. Föreningarna bedöms nå samtliga målgrupper för 
rapporten och erbjuder bl.a. uppsökande verksamhet, 
gruppverksamhet, stödsamtal, chatt och telefonrådgivning. 
Socialnämnden ska samverka externt med berörda verksamheter, 
myndigheter och organisationer för att skapa förutsättningar för att 
samordna de olika aktörernas insatser och åtgärder så att de inte 
motverkar varandra. Det ses betydelsefullt att staden ökar och 
utvecklar samarbetet med de i civilsamhället som möter målgruppen 
och utbyter information och kunskap med fokus på att nå fler som 
har behov av stöd och skydd. 
 

Särskilt uttalande 
Annika Elmlund m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Vi välkomnar översynen av stadens stöd för den som utsätt för våld, 
sexuellt förtryck, prostitution och människohandel. Rapporten visar 
på behov av evidens i de arbetsinsatser som erbjuds för målgruppen 
och vi önskar att socialinspektörernas granskning av 
stadsdelsförvaltningarnas handläggning av våld i nära relation 
under hösten 2023 återrapporteras till nämnden. 
  
Människor som lever i prostitution och människohandel är en av 
samhällets mest utsatta grupper. Stödet för den som vill lämna 
prostitution och människohandel ser olika ut beroende på var i 
Sverige du befinner dig och därför behövs ett exitprogram som 
säkrar nationell likvärdighet och som samlar expertkompetens. Med 
ett exitprogram avses ett kunskapsbaserat, sammanhållet och 
långsiktigt program med skydds-, stöd- och vårdinsatser för både 
vuxna och minderåriga som vill lämna prostitution eller som har 
blivit utsatta för människohandel för sexuella ändamål och behöver 
skydd, stöd och hjälp för att göra det. 
  

Särskilt uttalande 
Henrik Falk (C) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
För Centerpartiet är en central fråga att hjälpa enskilda från 
våldsamma och utsatta situationer. Det är av den anledningen 
välkommet att staden ser över det stöd som erbjuds till de som 

Sida 43 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

utsätts för våld, sexuellt förtryck, prostitution och människohandel. 
Med det sagt finns det ett antal punkter som denna översyn inte på 
ett tillfredsställande sätt beaktar.  
  
Inledningsvis kan vi konstatera att det finns ett antal skrivelser om 
föräldrastödsprogram. Det vore dock önskvärt att på ett tydligare 
sätt rama in detta stöd. Centerpartiet vill se ett samordnat program 
ämnat att rikta stöd till föräldrar som är oroliga för att deras barn 
hamnat snett eller är i riskgruppen för att fastna i kriminalitet och 
utanförskap. Vi hade dessutom önskat se ett fokus för elevhälsan att 
mer regelbundet screena och möta unga för att undersöka huruvida 
dessa drabbats av våld i nära relationer. Genom att ge elevhälsan 
ett tydligt uppdrag att informera, upptäcka och förebygga våld i 
ungas relationer kan fler fall fångas in tidigare och våld stoppas 
samtidigt som vi bryter en ond spiral tidigare.  
  
Avslutningsvis hade vi ansett det var önskvärt att särskilt hitta ett 
sätt för socialtjänsten att arbeta med de unga som drabbas av 
barnfridsbrottet för att försäkra att dessa får tillräckligt med stöd 
och inte själva hamnar i situationer som reproducerar våld och 
förtryck, då vi vet att dessa är en särskilt utsatt grupp i det 
hänseendet. Vi tror det skulle vara en viktig förebyggande insats 
som sätter stopp för att våld reproduceras i kommande relationer.  
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/110-1 Tjänsteutlåtande - Översyn av stadens stöd 
till den som utsätts för våld, sexuellt förtryck, prostitution 
och människohandel 

 SOF 2023/110-1.1 Bilaga 1 - Översyn av stadens stöd till 
den som utsätts för våld, sexuellt förtryck, prostitution och 
människohandel 

 SOF 2023/110-1.2 Bilaga 2.1 - Insatser barn och unga 
 SOF 2023/110-1.3 Bilaga 2.2 - Insatser vuxna 
 SOF 2023/110-1.4 Bilaga 3 - Förteckning föreningsstöd 
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§ 19 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt Lag 
(1993:387) om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS) samt Socialtjänstlagen (SoL), 
kvartal 1 år 2023  
Kvartal 1, 2023 
SOF 2023/211 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner stadsdelsnämndernas 

rapportering av ej verkställda gynnande beslut enligt 9 § och 
rapportering enligt 28 f § LSS samt 4 kap 1 § SoL, kvartal 1 
år 2023. 

2. Socialnämnden överlämnar stadsdelsnämndernas och 
socialnämndens rapportering av ej verkställda gynnande 
beslut till kommunfullmäktige. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Antalet ej verkställda beslut enligt LSS uppgick kvartal 1, 2023 till 
196 stycken vilket är en ökning med 50 beslut jämfört med kvartal 
1, 2022. Antalet ej verkställda beslut enligt SoL uppgick kvartal 1, 
2023 till 123 stycken. Det är en ökning med 51 beslut jämfört med 
kvartal 1, 2022. 
 
Orsak till ökning av antalet ej verkställda beslut enligt LSS är att 
fler kontaktperson och daglig verksamhet inte verkställts i tid. 
Orsak till ökning av antalet ej verkställda beslut enligt SoL är att 
fler beslut om permanent bostad, bostad (IFO) och öppenvård inte 
verkställts i tid. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner rapporteringen 
av ej verkställda beslut enligt LSS och SoL, kvartal 1, 2023 och att 
rapporteringen överlämnas till kommunfullmäktige. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/211-1 Tjänsteutlåtande - Rapportering av ej 
verkställda beslut enligt lag kvartal 1, 2023 

 SOF 2023/211-1.1 Bilaga 1 - Ej verkställda beslut enligt LSS 
kvartal 1 2023 

 SOF 2023/211-1.2 Bilaga 2 - Ej verkställda beslut enligt lag 
kvartal 1 2023 
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§ 20 
Svar på skrivelse (L) om att funktionshinderrörelsen bör 
kunna arbeta uppsökande  
Skrivelse från Liberalerna 
SOF 2023/134 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Liberalerna har lämnat en skrivelse som handlar om att 
funktionshindersrörelsen borde kunna använda sina bidragsmedel 
för mer uppsökande arbete och inte bara för verksamhetens 
innehåll. Förvaltningens svar på skrivelsen är att föreningar kan 
söka bidrag för uppsökande arbete. Det finns ingen skrivelse i 
riktlinjerna om att bidrag inte kan beviljas till uppsökande arbete. 
Vidare vill skribenterna att förvaltningen redogör för hur 
förvaltningen idag arbetar för att stötta funktionshindersrörelsen att 
nå ut i fler områden. Det finns inget specifikt uppdrag som rör detta, 
men enligt socialnämndens riktlinjer för ideella föreningar är ett av 
kraven att verksamheter som beviljas bidrag är stadsövergripande. 
På så sätt säkerställer förvaltningen att verksamheter som beviljas 
bidrag når ut till flera områden i staden. 
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Vi välkomnar förvaltningens tolkning av riktlinjer att det inte finns 
något hinder för att bidrag kan beviljas till uppsökande arbete, med 
hänvisning till att det saknas skrivelser i riktlinjerna som förbjuder 
detta. Vi kan dock konstatera att både vi som beslutsfattare och 
funktionsrättsrörelsen uppfattat att pengar inte får användas för 
uppsökande verksamhet, då det tidigare givits avslag på sådana 
ansökningar. Men vi ser nu fram emot att den typen av ansökningar 
för bidrag till uppsökande arbete framöver beviljas. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/134-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om att 
funktionshinderrörelsen bör kunna arbeta uppsökande 

 SOF 2023/134-1 Skrivelse om att funktionshinderrörelsen 
bör kunna arbeta mer uppsökande 
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§ 21 
Skrivelse om att tillgängliggöra information från staden  
Svar på skrivelse från Liberalerna 
SOF 2023/135 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Jan Jönsson (L) och Anne-Lie Elfvén (L) har i en skrivelse till 
socialnämnden framfört ett antal frågor om tillgänglig information 
från staden. Frågorna som ställs är dels vad staden gör för att 
förbättra tillgängligheten på stadens webbplats, dels när antalet 
nummer av taltidningen På tal om Stockholm utökas. 
 
I ärendet redogör förvaltningen för det kontinuerliga arbetet med att 
tillgängliggöra stadens kommunikation. Vidare redogör 
förvaltningen för hur stadsledningskontoret, som ansvarar för 
stadens webbplatser, arbetar enligt gällande lag om tillgänglighet 
till digital offentlig service. 
 
Taltidningen På tal om Stockholm ges i nuläget ut med mellan 35 
och 41 nummer per år. I samband med nästa upphandling under 
2024 inför kommande avtalsperiod, utökas antalet nummer till 44. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Gabriel Kroon (SD) yrkade bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  
Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Henrik Falk (C) 
yrkade 

1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att Socialnämnden hemställer hos Kommunstyrelsen om att 

uppgradera stadens websidor med texter på Lätt svenska. 
3. Därutöver anförs följande. 

  
Det är positivt att det pågår en kontinuerlig utveckling av stadens 
hemsidor och att det genomförts flera externa expertgranskningar. 
Det som efterfrågas av funktionsrättsrörelsen är dock just texter på 
lätt svenska och det framgår inte tydligt av förvaltningen svar att 
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sådana finns generellt. Stockholms stad och all information i staden 
ska vara tillgänglig för alla stockholmare. Det är därför viktigt att 
stadens websidor uppgraderas med texter på lätt svenska för att 
tillgängliggöra information för den målgrupp som har behov av det, 
för människor med annat modersmål än svenska och för 
svensktalande som av andra skäl vill ha tydliga nyheter. Det kan 
handla om personer med dyslexi, språkstörning eller en intellektuell 
funktionsnedsättning. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 
fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Jan Jönsson (L), Annika Elmlund m.fl. (M) och Henrik Falk (C) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna gemensamma 
yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/135-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om att 
tillgängliggöra information från staden 

 SOF 2023/135-1 Skrivelse om att tillgängliggöra information 
från staden 
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§ 22 
Skrivelse angående strategier kring 
missbruksproblematik  
Svar på skrivelse från M och L 
SOF 2023/136 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner detta tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Moderaterna och Liberalerna har i en skrivelse till socialnämnden 
framfört två frågor gällande på vilket sätt förvaltningen och stadens 
socialtjänst arbetar för att den missbruksvård och stöd vid missbruk 
är ändamålsenlig och effektiv samt på vilket sätt förvaltningen och 
stadens socialtjänst arbetar för att både män och kvinnor får 
missbruksvård och stöd vid missbruk som är ändamålsenlig och 
effektiv. 
 
I ärendet redogör förvaltningen för bestämmelser i lagstiftningen 
gällande vård och stöd till personer med missbruk samt för 
förvaltningens och socialtjänsten i stadens arbete med målgruppen 
kopplat till frågeställningarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/136-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse 
angående strategier kring missbruksproblematik 

 SOF 2023/136-1 Skrivelse angående strategier kring 
missbruksproblematik 
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§ 23 
Skrivelse angående tvångsomhändertagna flickor  
Svar på skrivelse från Moderaterna, Liberalerna och 
Centerpartiet 
SOF 2023/137 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner detta tjänstutlåtande som svar på 

skrivelse angående tvångsomhändertagna flickor. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Skrivelsen har sin grund i en granskning av domar rörande lag 
(1990:52) med särskilda bestämmelser om vård av unga, LVU, som 
Sveriges Radio har genomfört. Granskningen visar att sexuella 
orsaker anges som skäl för dom om tvångsvård för var tredje flicka 
och för var sextonde pojke samt att sexuella övergrepp som flickor 
har utsatts för anges som skäl för att de ska omhändertas på grund 
av ”eget beteende”. I skrivelsen begärs svar på hur fördelningen ser 
ut i staden mellan flickor och pojkar som omhändertas i enlighet 
med LVU och i vilken utsträckning som flickor omhändertas med 
hänvisning till sexuella orsaker. Ansökan om vård på grund av 
missförhållanden i hemmet (2 § LVU) gjordes för 72 flickor och 62 
pojkar under föregående år och ansökan om vård på grund av eget 
beteende (3 § LVU) gjordes för 23 flickor och 52 pojkar under 
samma period. Cirka 13 flickor har under 2022 omhändertagits 
enligt LVU eller placerats enligt socialtjänstlagen (2002:457), SoL 
med hänvisning till sexuella orsaker. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Att mediala granskningar av samhällsvården för barn och unga 
visar att sexuella orsaker anges som skäl för tvångsvård för var 
tredje flicka är mycket oroande. Det är positivt att det enligt 
förvaltningens egen kartläggning verkar förekomma i något mindre 
utsträckning i Stockholm. Men det är likväl problematiskt om 
sexuell utsatthet för barn hanteras som ett destruktivt 
självskadebeteende och skulden läggs på barnet, med tvångsvård 
som konsekvens. För att säkerställa att detta inte sker i Stockholms 
stad anser vi att en framtida socialinspektörsgranskning görs på 
detta tema. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/137-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse 
angående tvångsomhändertagna flickor 
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 SOF 2023/137-1 Skrivelse angående tvångsomhändertagna 
flickor 
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§ 24 
Skrivelse om långa och ökande köer till Stadsmissionens 
verksamhet  
Svar på skrivelse från Centerpartiet, Liberalerna och 
Moderaterna 
SOF 2023/138 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kristin Jacobsson (C), Jan Jönsson (L) och Andrea Hedin (M) har i 
en skrivelse till socialnämnden 2023-03-21 framfört några frågor i 
samband med att de fått signaler om att Stadsmissionen de senaste 
månaderna vittnat om ett lavinartat ökat behov av deras verksamhet. 
Höjda matpriser och hög inflation har för många människor 
inneburit att deras små marginaler inte längre räcker till mat, kläder 
och andra basbehov. Fler och fler barnfamiljer vänder sig till 
Stadsmissionens verksamhet, men också andra 
civilsamhällesorganisationer och kyrkan. I skrivelsen står att det har 
gått så långt att Stadsmissionens verksamhet blivit tvungen att 
avvisa folk för deras kapacitet har slagit i taket. 
 
I ärendet redogör förvaltningen för hur läget har upplevts samt 
rapporterats av stadsdelsnämnderna de senaste månaderna i 
samband med inflationen och de ökade el- och matpriserna. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner detta 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen om långa och ökande köer 
till Stadsmissionens verksamhet. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Annika Elmlund m.fl. (M), Henrik Falk (C), Gabriel 
Kroon (SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
  
Jan Jönsson (L) yrkade 

1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att Socialnämnden hemställer hos Kommunstyrelsen om 

möjlighet att finansiera extra bidrag till 
civilsamhällesorganisationer som arbetar mot hemlöshet. 

3. Därutöver anförs följande: 
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Ekonomiskt svåra tider drabbar de som redan lever på små, eller 
inga, marginaler hårdast. Att antalet hushåll som uppbär 
ekonomiskt bistånd inte ökat hittills i staden är i sig positivt. Men 
samtidigt vet vi att det är en fördröjning från att hushållen upplever 
en ekonomisk kris till att stadens statistiska system visar den 
ökningen. Det är även väl känt bland de som jobbar med 
försörjningsstöd att det finns många som vill behålla sitt oberoende 
och därför inte vänder sig till socialtjänsten, samt att den pågående 
desinformationskampanjen kan avskräcka familjer från kontakt. 
Som framgår av förvaltningens svar får socialtjänsten likväl redan 
nu i större utsträckning signaler om att biståndsmottagare upplever 
att de har svårare att få ekonomin att gå ihop med anledning av 
bland annat ökade matpriser. Det är inte orimligt att anta att 
målgruppen då söker sig till de ideella organisationerna och 
förvaltningen bör därför ta med i bedömningen de besökarantal 
som organisationerna de facto upplever. 
  
Vi vill därför återigen uppmana den rödgröna majoriteten att 
hemställa hos Kommunstyrelsen om extra resurser för ett riktat 
bidrag till de ideella organisationer som upplever en kraftig ökning 
av besökare med anledning av det svåra ekonomiska läget. Från 
statligt håll kommer nu riktade statsbidrag för just det ändamålet 
och vi anser att även staden då bör bidra med en del. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 
fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Jan Jönsson (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det 
egna yrkandet. 
  

Särskilt uttalande 
Henrik Falk (C) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
I förvaltningens svar finns positiva signaler, exempelvis att 
försörjningsstöd inte har ökat, men också oroande signaler som 
bekräftar den bild som bl.a. Stadsmissionen lyft; många människor 
har svårt att få vardagen att gå ihop när mat- och elpriser ökar. Att 
man då söker sig till civilsamhällesorganisationer för stöd ter sig 
naturligt och kan förklara de ökande köerna. Det är bra att 
socialtjänsten tipsar om Stadsmissionens verksamhet Matmissionen, 
en viktig verksamhet som öppnar på allt fler ställen och där den 
med små resurser kan handla mat till en billigare peng.  
  

Sida 54 (64)



 
 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 7/2023 
 

2023-06-13 

I Centerpartiets budgetmotion i riksdagen satsades 150 miljoner 
kronor på extra stöd till civilsamhällesorganisationer som 
Stadsmissionen eftersom efterfrågan på deras verksamhet nu 
stiger.  I Centerpartiets förslag till beslut på ärende 11, T1, vid 
socialnämndsammanträdet den 23 maj 2023 föreslog Centerpartiet 
att nämndens prognostiserade överskott satsas på bl.a. 
vräkningsförebyggande åtgärder såsom skuld- och 
konsumentrådgivning. Det skulle passa bra eftersom förvaltningen 
nu skriver man ser ett ökat tryck till mottagningarna vad gäller råd- 
och stödsamtal kring hushållens ekonomiska situation, inte minst 
kopplat till höga elräkningar. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/138-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om 
långa och ökande köer till Stadsmissionens verksamhet 

 SOF 2023/138-1 Skrivelse om långa och ökande köer till 
Stadsmissionens verksamhet 
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§ 25 
Skrivelse om behovet av stärkt arbete mot sexuell 
exploatering  
Svar på skrivelse från Liberalerna, Moderaterna, 
Centerpartiet och Kristdemokraterna 
SOF 2023/139 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

skrivelsen om behov av ett IOP för att växla upp arbetet mot 
sexuell exploatering av barn. 

 

Sammanfattning av ärendet  
I en skrivelse till socialnämnden från Jan Jönsson (L), Anne-Lie 
Elfvén (L), Andréa Hedin (M), Kristin Jacobsson (C) och Michaela 
Hollis (KD) påtalas ett behov av att socialförvaltningen växlar upp 
arbetet mot sexuell exploatering av barn. Författarna hänvisar till 
kontakt med Stiftelsen 1000 Möjligheter som i sin verksamhet 
noterat en ökning av ukrainska flickor som utsätts för sexuell 
exploatering och menar att samhället i stort behöver bli bättre på att 
uppmärksamma barn och unga som utsätts för sexuell exploatering. 
 
I skrivelsen uppdras åt förvaltningen att redogöra för förvaltningens 
arbete mot sexuell exploatering av barn, att genom en behovsanalys 
ge förslag på kompletterande insatser till stadens egen verksamheter 
som på bästa sätt stärker detta arbete samt att utreda lämpliga 
organisationer för ett IOP med staden. Förvaltningen delar 
författarnas syn på att arbetet för att uppmärksamma och stödja en 
mycket utsatt grupp barn är av största vikt och att en utveckling av 
det aldrig får stanna upp. 
 
I svaret redogörs för förvaltningens arbete mot barn i sexuell 
exploatering. Förvaltningen har så sent som i mars genomgått en 
organisationsförändring som innebär att en ny sektion för 
människohandel och prostitution samlar förvaltningens kompetens 
kring målgruppen. Organisationsutvecklingen syftar till att på ett 
mer effektivt sätt svara upp mot förvaltningens åtaganden på 
området och förvaltningen anser inte att en genomgripande 
behovsinventering är aktuell innan den nya organisationen satt sig. 
Förvaltningen utesluter inte att ett IOP kan bli aktuellt framöver i 
arbetet mot sexuell exploatering, men att inleda en utredning av 
lämpliga organisationer inom civilsamhället utan att en 
intresseanmälan inkommit vore ett avsteg från gällande riktlinjer. 
 
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på skrivelsen. 
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Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/139-2 Tjänsteutlåtande - Svar på skrivelse om 
behov av ett IOP för att växla upp arbetet mot sexuell 
exploatering av barn 

 SOF 2023/139-1 Skrivelse om behovet av stärkt arbete mot 
sexuell exploatering 
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§ 26 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Nämnden lägger anmälningsärendena till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Kommunicering av underlag för beslut - tillsyn Hökarängens 
akutboende och HVB i Stockholm 

 Expediering av kommunfullmäktiges beslut 29 maj 2023 § 
16 - Revidering av riktlinjer för idéburet offentligt 
partnerskap (IOP) 

 Expediering av kommunfullmäktiges beslut 29 maj 2023 § 
18 - Motion om att inrätta en central bidragsnämnd för att 
motverka välfärdsbrottslighet 
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§ 27 
Anmälan av protokoll från utskott och samverkan  
SOF 2023/18 
 

Beslut  
1. Nämnden lägger anmälan av protokoll från utskott och 

samverkan till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2023/18-18 Protokoll från förvaltningsgruppen 2023-
06-07 

 SOF 2023/18-19 Protokoll från funktionshinderrådet 2023-
06-08 
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§ 28 
Delegationsbeslut  
SOF 2023/19 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har inga delegationsbeslut att anmäla till detta 
sammanträde. 
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§ 29 
Upphandling av insatser för personer med missbruk från 
Stockholms stad  
Upphandlingsdokument för gemensam upphandling av 
insatser för personer med missbruk från Stockholms stad 
2022/557 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för Insatser 
för personer med missbruksproblematik från Stockholms stad. 
2. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut och vid behov avbryta upphandling. 
3. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för nämndens 
räkning: 

 teckna avtal med godkända leverantörer, 
 häva samt säga upp av avtal, 
 godkänna partsbyte, 
 besluta om ändringar och tillägg till avtal som är förenliga 

med upphandlingslagstiftningen. 
4. Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering av 
åtgärderna i punkt 3.  
5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden föreslås tillsammans med stadens stadsdelsnämnder 
att gemensamt upphandla insatser för personer med missbruk från 
Stockholms stad eftersom gällande avtal löper ut den 31 december 
2023. Målet är att utifrån stadens behov upphandla insatser av god 
kvalitet och till rimlig kostnad som komplement till stadens egna 
verksamheter. Ramavtalen ska preliminärt börja gälla från 1 jan 
2024 till och med 31 dec 2028. Maximal avtalstid är fem år. Efter 
24 månader in i avtalet, eller när som helst efter detta, har 
beställaren möjlighet att säga upp avtalet med en uppsägningstid om 
sex månader. 
 
För upphandlingen föreslås bifogat upphandlingsdokument. 
 
Handlingar i ärendet 

 2022/557-1 Tjänsteutlåtande - Upphandling av insatser för 
personer med missbruk från Stockholms stad 

 2022/557-1.1 Bilaga 1 - Upphandlingsdokument Insatser för 
personer med missbruk 

 2022/557-1.2 Bilaga 2 - Protokoll MBL §11 
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§ 30 
Förordnande av och delegering till ledamöter i 
socialnämnden att fatta beslut enligt lag med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU) och lag om vård av 
missbrukare i vissa fall (LVM)  
SOF 2022/615 
 

Beslut  
1. Socialnämnden förordnar vid sidan av socialnämndens 

ordförande Alexander Ojanne (S) ytterligare fem ledamöter 
Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund (M), Sebastian 
Wiklund (S), Felix König (MP) och Jan Jönsson (L) att fatta 
beslut enligt lag med särskilda bestämmelser om vård av 
unga (LVU), §§ 6, 6a, 11, 27, 31 d 2 st. 43 2 p samt enligt 
lag om vård av missbrukare i vissa fall (LVM) 13 §, om 
individutskottets beslut inte kan avvaktas. 

2. Nämnden delegerar till ordföranden Alexander Ojanne (S) 
och fem ledamöter Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund 
(M), Sebastian Wiklund (S), Felix König (MP) och Jan 
Jönsson (L) enligt 6 kap 37 § Kommunallagen (KL) rätten 
att besluta enligt LVU §§ 9,  9 b, 30, 31 och 31 g. 

3. Nämnden uppdrar till ordföranden Alexander Ojanne (S) 
och fem ledamöter Hanna Egeltoft (V), Annika Elmlund 
(M), Sebastian Wiklund (S), Felix König (MP) och Jan 
Jönsson (L) enligt 6 kap 39 § KL att på nämndens vägnar i 
ärenden som är så brådskande att nämndens beslut inte kan 
avvaktas besluta enligt LVU §§ 14 2 st. 1 och 2 p samt 
upphävande av beslut enligt samma lagrum. 

4. Omedelbar justering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vissa beslut enligt LVU och LVM är ibland så brådskande att 
beslut av nämnden eller individutskottet inte kan avvaktas. 
Förvaltningen föreslår därför att nämnden utser särskilda ledamöter 
att kunna fatta dessa beslut. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Hanna Egeltoft m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) yrkade att nämnden vid sidan av ordförande ger 
förordnande till Hanna Egeltoft (V), Sebastian Wiklund (S) och 
Felix König (MP). 
  
Jan Jönsson m.fl. (L) och Annika Elmlund m.fl. (M) yrkade att 
nämnden vid sidan av ordförande ger förordnande till Annika 
Elmlund (M) och Jan Jönsson (L). 
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Propositionsordning 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag samt de båda 
yrkandena från (S), (V), (MP), (L) och (M). 
 
Handlingar i ärendet 

 SOF 2022/615-4 Tjänsteutlåtande - Förordnande av och 
delegering LVU LVM år 2023 
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§ 31 
Övrigt  

Beslut  
Socialnämnden hade inga övriga frågor. 
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